
8 صفحه- توزیع در کلیه کیوسک های استان مازندران و کلیه مراکز مرتبط- هر دو هفته یکبار8 صفحه- توزیع در کلیه کیوسک های استان مازندران و کلیه مراکز مرتبط- هر دو هفته یکبار

معاون سیاســی امنیتی و اجتماعی 
استاندار مازندران گفت: از افرادی که وارد 
استان می شــوند انتظار داریم به ارزش  و 
انگاره های فرهنگی استان احترام بگذارند.

روح الله ســلگی در حاشیه همایش  
امت محمدرســول الله با بیان اینکه توجه 
به تاکیدات رهبر انقلاب اسلامی در زمینه 
دین که فرهنــگ اجتماعی جامعه را به 
ســمت ارزش ها ســوق می دهد، یکی از 
ملزومات جامعه ایرانی است، اظهار کرد: 
کارگزاران دولت با استفاده از ظرفیت های 
خود و مــردم تلاش کردند تــا در یک 
اقدام مردمی به عنوان تســهیل کننده و 
هماهنگ کننده، جمعیــت زیادی را در 
سواحل با تاکید بر اصول و مبانی ارزش ها 
جمع کنند و با مردم، میزبان اقشار مخلف 

و مسافران باشند.
وی افزود: انتظار از افرادی که وارد این 
استان می شوند این است که به ارزش ها 
و باورهــا و انگاره های مذهبی و فرهنگی 
اســتان احترام بگذارند. به گفته معاون 
سیاســی امنیتی و اجتماعی اســتاندار 
مازندران، هدف از برگزاری همایش های 
ســاحلی با عنوان امت محمدرســول الله 
حفــظ ارزش ها و الگوهــای جامعه بود. 
ســلگی در خصوص کیفیــت برگزاری 
همایش های ساحلی، گفت: این همایش 
چند وجهی بود، از جمله اینکه موکب هایی 
در طول ساحل راه اندازی شد و تجلیل از 
پیرغلامان نیــز در ایــن همایش انجام 
گرفــت. وی به تاثیر برگزاری  رویدادهای 
مذهبی در ســواحل اســتان اشاره کرد 
و اظهارداشــت: با برگــزاری رویدادهای 
مذهبی مختلف در طول تابستان، مظاهر 
دینداری مردم در ســاحل متبلور شد. به 
گزارش صبح آمل و به نقل از بلاغ؛ معاون 
سیاســی امنیتی و اجتماعی اســتاندار 
مازنــدران، تاکید کرد: ایــن همایش ها 
ادامه دارد چون ســواحل مازندران جایی 
برای هنجارشــکنی نیســت، همچنین 
ســواحل محیطی نیســت که ولنگاری 
فرهنگی زمینه خــوراک فرهنگی برای 
معاندیــن و مخالفین نظام را فراهم کند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران:

 کشاورزان مازندران
 برای سنددارکردن 
مزارع تشویق شوند

استاندار مازندران:

تولید گیاهان دارویی 
 باید مورد حمایت 

قرار گیرد
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اجرای چهار پروژه مشارکتی کشاورزی 
در شهرستان محمودآباد

حاج فضل الله محمودیان پیرغلام اهل بیت و از مداحان قدیمی شهر مقدس امامزاده عبدالله)ع( در گفتگو با صبح آمل:

آبرویم و هرآنچه دارم از عنایت امام حسین است 
نوکری امام حسین را با هیچ چیزی در دنیا عوض نمی کنم

اگر به فکر نباشیم آمل 
از نفس خواهد افتاد

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

 نیمی از مازندرانی ها دچار 
کمبود »ویتامین D« هستند

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران:

تعطیلی ۲۵ کارگاه و تونل معدنی 
پُرخطر در مازندران

عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل:

 خطر پیشروی آب شور دریای خزر
 به سفره زیرزمینی

 پیدا شدن مارمولک در نان
 و مسمومیت دو شهروند در محمودآباد

مدیرعامل شرکت طرح و اندیشه خزر و طراح پروژه اصلاح هندسی هزارسنگر:

نیمه کاره ماندن، اظهار نظرهای غیرکارشناسی و عدم 
برخورد با پارک دوبل دلیل اصلی مشکلات ترافیکی در آمل

مخالف بستن بریدگی آفتاب ۶۴ بودیم و پروژه کوچه توکلی می تواند به کاهش ترافیک کمک کند
 بسته شدن دوربرگردان هزارسنگر خود یک عامل ترافیک شده و مشکلاتی را برای مردم 

بخصوص در زیرگذر بوران و جاده قدیم آمل بابل به وجود آورده است
۳

قیمت ۱۰۰۰۰ تومان
نیمه دوم شهریور ماه ۱۴۰۲
سال نهم
دوهفته نامه
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 معاون سیاسی امنیتی
 و اجتماعی استاندار مازندران

سواحل مازندران جایی 
برای هنجارشکنی نیست
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افشین لاریجانی 
مدیر مسئول صبح آمل

استاندار مازندران:

در صورت حمایت نکردن دولت از تولید برنج شاهد 
تغییر کاربری و فروش زمین کشاورزی خواهیم بود

اســتاندار مازندران در جلســه شــورای 
اداری اســتان مازندران با حضور وزیر کشور 
در ساری، گفت: مجموعه تصمیمات وزارت 
جهادکشاورزی در مقوله حمایت از تولید برنج 
مازندران به نفع کشاورزان نیست و دولت در 

این خصوص باید با جدیت تجدید نظر کند.
سید محمود حسینی پور تصریح کرد: اگر 
مردم از پشتیبانی دولت در حمایت از تولید 
برنج برخوردار نشوند، تغییر کاربری و فروش 

زمین کشاورزی را شاهد خواهیم بود.
وی اظهار داشــت: اگرچه شخص رئیس 
جمهور و معاون رئیس جمهور وارد ساماندهی 

بازار برنج شــدند، ولی اصل تولید برنج استان، ارقام محلی هاشمی و طارم محلی است که باید در سبد حمایتی دولت 
قرار بگیرد.

به گزارش صبح آمل و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی استانداری مازندران، استاندار مازندران با اظهار اینکه در حالی 
که شاهد انبوه برنج کشت اول و رکود بازار را شاهد هستیم، محصول کشت دوم برنج نیز در حال به بار نشستن است، 

گفت: کاهش قیمت و رکود بازار ارقام محلی در حالی است که تا یک ماه آینده برنج جدید نیز وارد بازار خواهد شد.

رئیس کل دادگستری مازندران:

احیای حقوق عامه وظیفه مهم دادستان ها است
رئیس کل دادگستری مازندران حفظ و احیای حقوق عامه را 

از وظایف مهم دادستان ها بیان کرد.
محمدصادق اکبری در مراســم معارفه دادستان شهرستان 
آمل، نقش و وظایف دادستان ها را بسیار مهم و تأثیرگذار دانست 
و با برشــمردن فرازهایی از این وظایف اظهار کرد: دادستان به 
عنوان مدعی العموم جرایمی که شاکی خصوصی ندارند را مورد 
تعقیب و بررسی قرار داده و در صورت احراز وقوع جرم با صدور 
قرار مناسب، موارد مطروحه را در دادگاه صالح پیگیری می کند.

وی بر لزوم توجه به حفظ و احیای حقوق عامه به عنوان یکی 
از وظایف مهم دادستان تاکید کرد و گفت: حقوق عامه مربوط 
به مواردی است که همه مردم در آن ذینفع هستند و اگر افرادی 
اقدامات مجرمانه ای در این خصوص انجام دادند، دادستان از باب 

حفظ حقوق عامه به وظیفه قانونی خود عمل خواهد کرد.
رئیس کل دادگســتری مازندران افزود: حفظ و احیای حقوق عامه، مورد تاکید قانون اساسی و از جمله تأکیدات 
مورد توجه مقام معظم رهبری اســت و دادســتان های حوزه های قضائی استان باید به وظایف خود در این راستا به 

بهترین شکل ممکن عمل کنند.
حجت الاســلام اکبری همچنین با اشاره به این مطلب که رســیدگی به پرونده های قضائی باید دقیق، به موقع، 
مســئولانه و متعهدانه باشــد، تصریح کرد: اهمال در انجام وظیفه و اطاله بی وجه در جریان رسیدگی به پرونده های 

قضائی، تخلف است و توجه به این مساله باید مورد توجه ویژه قرار گیرد.
به گزارش صبح آمل و به نقل از مهر، وی بر لزوم تکریم و اخلاق حســنه و توأم با احترام نســبت به مراجعان به 

دستگاه قضائی تاکید کرد.
در این مراسم، محمد طالبی چاری به عنوان دادستان جدید عمومی و انقلاب شهرستان آمل انتخاب شد که پیش 

از این، در جایگاه مستشار دادگاه تجدید نظر استان مازندران مشغول به فعالیت بود.

نماینده ولی فقیه در مازندران:

دانش آموزان از هویت علمی برخوردار شوند
نماینده ولی فقیه در مازندران با توجه به فصل تعلیم و تربیت، به ضرورت ایفای نقش اولیای مدارس تاکید کرد و گفت: دانش آموزان ما باید از هویت علمی درستی برخوردار شوند.

آیت الله محمدباقر محمدی لائینی با تبریک به مناسبت فصل تعلیم و تربیت و بازگشایی مدارس، افزود: نیازمندی های تحصیلی برخی دانش آموزان استان در گرو احسان مردم 
نیکوکار است. وی به ضرورت ایفای نقش اولیای مدارس تاکید کرد و ادامه داد: دانش آموزان ما باید از هویت علمی درستی برخوردار شوند. نماینده ولی فقیه در مازندران در بخش 
دیگری از سخنانش به عصر غیبت امام معصوم اشاره کرد و یادآور شد: در عصر غیبت بشر به دلیل نبود حضور امام معصوم به شدت در عدالت، علم و دین دچار نقص و ضعف است، 
زیرا بی عدالتی از بی علم بودن تغذیه می شود. آیت الله محمدی لائینی خاطرنشان کرد: به دلیل نبود علم، عدالت و دین بشر به شدت به دنبال منجی است و امروز این احساس نیاز 
خودش را نشان می دهد تا با ظهور منجی اوضاع و احوال جهان سامان بخشیده شود. به گزارش صبح امل و به نقل از ایسنا، وی با بیان اینکه سیر تاریخی بشر به سمت عدالت و 
دیانت در حرکت است، افزود: به لطف خداوند حکومت عدل دینی مهدوی در سراسر جهان برقرار می شود و نظام استکباری جهان سرنوشتی جز شکست و فروپاشی نخواهد داشت.

مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران:

ورود هرگونه تور گردشگری در مناطق جنگلی مازندران ممنوع شد
مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران گفت: ورود هرگونه تور گردشگری در مناطق جنگلی مازندران تحت عنوان گاوبانگی ممنوع شد.

عطااله کاویان، با اشاره به فرارسیدن هفته دفاع مقدس، یاد و خاطره همه شهدای والامقام جنگ تحمیلی را گرامیداشت و هفته دفاع مقدس را یکی از بهترین 
فرصت ها برای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه دانست. وی در ادامه ضمن تقدیر از تلاش رسانه ای این اداره کل در مناسبتهای مختلف ازجمله هفته 
دولت، از همکاری و همراهی خبرنگاران و مجموعه اصحاب رسانه استان و همچنین صدا و سیما در انعکاس و انتشار خبرهای زیست محیطی استان تشکر کرد. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران در ادامه با اشاره به تبلیغات غیرقانونی برخی تورهای گردشگری در فضای مجازی با عنوان” برگزاری تورهای گاوبانگی” 
در استان افزود: ورود هرگونه تور گردشگری با عنوان “تور گاوبانگی” در مناطق جنگلی استان اعم از مناطق آزاد و تحت مدیریت این اداره کل در ایام گاوبانگی 
)۱۵ شــهریور لغایت ۱۵ مهرماه( ممنوع اســت. کاویان ادامه داد: از همه دوستداران و علاقمندان به حیات وحش ومردم نواحی جنگلی وکوهستانی درخواست 
می شود تا هرگونه فعالیت و رفت وآمد غیرعادی را به ادارات حفاظت محیط زیست در سراسر استان گزارش دهند تا بدینوسیله بتوان حمایت همه جانبه ای 
جهت حفظ وحراست این گونه زیبا و بارازرش بعمل آورده و با حفظ داشته هایمان آن ها را برای نسل های بعد محافظت نمائییم. به گزارش صبح آمل و به نقل 
از خبرآنلاین، وی بر ساماندهی گردش اطلاعات در مجموعه حفاظت محیط زیست استان، همچنین آموزش رابطین خبری شهرستانها برای تهیه و انتشار اخبار 

زیست محیطی و اطلاع رسانی درست، شفاف و بهنگام اخبار و حوادث زیست محیطی استان تاکید کرد.

نامی آشنا در صنعت غذای کشورنامی آشنا در صنعت غذای کشور



جهادکشــاورزی ســامانه جامع تولید گیاهان اســتاندار مازنــدران با اشــاره بــه اینکه 

دارویــی را در اســتان راه انــدازی کند، گفت: 
گیاهان دارویی که در روســتاها تولید می شود 
ظرفیت بزرگی است که می تواند اقتصاد روستا 

را متحول کند.
سیدمحمود حسینی پور، اظهار کرد: هدف از 
بازدید این مجموعه این است که مواد اولیه ای 
که این کارخانه نیاز دارد را در مراکز ثقل تولید 
آن که روستاها هستند تامین کنیم. وی ادامه 
داد: باید نسبت به خرید تضمینی از روستاییان 
برنامه داشــته باشــیم و محصــولات آنان را 
خریداری کنیم و با توجه به ظرفیت های فراوانی 
که در روستاها نهفته است باید این تولیدات را 

شناسایی کنیم.
استاندار مازندران بیان کرد: گیاهان دارویی 
که در روســتاها تولید می شود ظرفیت بزرگی 
است که می تواند اقتصاد روستا را متحول کند.

حسینی پور خاطرنشان کرد: ایران دو درصد 

نیازهــای گیاهان دارویــی را تامین می کند و 
مازندران با توجه به اقلیم مناســبی که دارد به 
تنهایی می تواند این عدد را به ۱۰ درصد برساند .

وی تصریح کرد: یکی از سیاســت گذاری ها 
در شــورای سیاست گذاری کشــاورزی استان 
باید توســعه گیاهــان دارویی باشــد که برای 
توانمندسازی اقتصاد روستا باید مورد توجه قرار 

گیرد.
اســتاندار مازنــدران گفــت: مقــرر شــد 
جهادکشاورزی سامانه جامع در استان راه اندازی 
کند تا همه به مجموعه تولیدات استان دسترسی 

داشته باشند تا زنجیره تولید تکمیل شود.
به گزارش صبح آمل و به نقل از فارس، وی 
ادامه داد: باید همه صــادرات از طریق گمرک 
استان انجام شــود و نباید صادرات مازندران از 
سایر استان ها باشد و باید خروجی صادرات را از 

استان مازندران داشته باشیم.

استاندار مازندران:

تولید گیاهان دارویی باید مورد حمایت قرار گیرد

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری مازندران
 هوشمندسازی و دولت الکترونیک

 از برنامه های جدی ادارات مازندران است

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران:
نیمی از مازندرانی ها دچار کمبود »ویتامین D« هستند

معــاون توســعه مدیریت و منابع اســتانداری 
مازندران، با اشــاره به این که اجــرای طرح هایی 
که در مدیریت منجر به ارتقاء بهره وری می شــود 
یک ضرورت اســت، گفت: هوشمندسازی و دولت 
الکترونیــک از برنامه هــای جدی ادارات اســتان 
مازندران اســت که این امر سرعت کار را افزایش و 

هزینه ها را کاهش خواهد داد.  
امید محبی اظهار داشــت: با توجه به اینکه در 
آینده نزدیک دور دوم سفر هیات دولت به مازندران 
در پیش اســت، شهرســتان بابل طرح های مهم و 
زیرساختی خود را شناسایی تا در مصوبات دور دوم 

سفر هیات دولت لحاظ شود.

وی با اشــاره بــه اینکه اجرای طــرح هایی که 
در مدیریــت منجر بــه ارتقاء بهره وری می شــود 
یک ضرورت اســت، افزود: هوشمندسازی و دولت 
الکترونیــک از برنامه هــای جدی ادارات اســتان 
مازندران اســت که این امر سرعت کار را افزایش و 

هزینه ها را کاهش خواهد داد.
معاون استاندار مازندران، گفت: برخی از ادارات با 
نادیده گرفتن دولت الکترونیک صد ها میلیون ریال 
هزینه کاغــذ پرداخت می کنند که این امر به هیچ 

عنوان قابل پذیرش نیست.
محبی تصریح کــرد: برای اصلاح امــور اداری 
هوشمندســازی یک امر بی بدیل است که نظارت 
مدیران در پروژه ها و طرح های عمرانی را هم افزایش 

می دهد.
به گزارش صبح آمل و بــه نقل از پایگاه اطلاع 
رسانی استانداری مازندران، وی تصریح کرد: ادارات 
دولتــی صرفه جویــی را مد نظر قــرار دهند و از 
همایش های غیــر ضروری به طور جدی خودداری 

کنند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان 
مازندران با اشاره به اینکه، قرص های ویتامین دی 
در پویش »یکم هر ماه«، یک قرص با حضور کادر 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران همزمان 
با اول مهرماه میان کارکنان صداوسیمای استان 
توزیع شد، گفت: بر اساس ارزیابی های انجام شده 
نیمی از مازندرانی ها دچــار کمبود ویتامین دی 

هستند.
دکتر عباس علیپــور، افزود: در پویش مصرف 
ماهانــه ویتامین D، با عنــوان »مکمل D یکم 
هر ماه«، مــردم مازندران مکلف به اســتفاده از 

قرص های ویتامین D می شوند.
وی توضیح داد: بررســی ها بر روی ۱۸۰ هزار 
شهروند مازندرانی انجام و مشخص شد حدود ۵۰ 
درصد جمعیت مازندران ویتامین D ناکافی دارند.

علیپور معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
 D استان مازندران افزود: میزان مناسب ویتامین
در بدن ۳۰ نانوگرم در میلی لیتراســت، اما نیمی 
از این افراد زیــر این میزان و ۲۷ درصد افراد نیز 
زیر ۲۰ نانوگرم در میلی لیتر داشــتند که نگران 

کننده است.
وی ادامه داد: ارزیابی ها نشان می دهد در برخی 

شهرستان ها میزان کمبود ویتامین D حدود ۷۰ 
درصد است.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
بــا بیان اینکه نور آفتاب و تامین غذای مناســب 
حاوی ویتامیــن دی دو راه حل برای درمان فقر 
ویتامین D است، اظهار کرد :نتایج بررسی ها نشان 
می دهد بیشتر افرادی که کمبود ویتامین D دارند 

به این موضوع اهمیت ندادند.
علیپور اجــرای برنامه های آموزشــی و طرح 
مکمل یاری ویتامین D با هدف آگاه سازی مردم 
را از جمله برنامه های دانشگاه علوم پزشکی اعلام 
 D کرد و گفت:  پویش مصــرف ماهانه ویتامین
ابتدای هر ماه در سراسر استان برگزار می شود تا 
مردم نسبت به لزوم استفاده از قرص های ویتامین 

D حساس تر شوند.
وی با اشاره به اینکه یکی از مواد ضروری برای 
بدن ما ویتامین D است بطوریکه نقش بسزایی در 
جلوگیری از بسیاری بیماری ها دارد، خاطرنشان 
کــرد: کمبود ویتامیــن دی می توانــد منجر به 
ضعف، بی حالی و ارتباط بــا برخی بیماری های 
مهم همچون دیابت، ضعف اســتخوان و مفاصل 
و افســردگی داشته باشد که با ویتامین D اثبات 

شده است.
به گزارش صبح آمل و به نقل از ایســنا، معاون 
بهداشتی دانشــگاه علوم پزشکی مازندران متذکر 
شد: مواد غذایی همچون ماهی های چرب سالمون، 
جگــر، زرده، تخم مــرغ انواع پنیر، شــیر، حاوی 
ویتامین D  است. برای دانش آموزان و روستاییان 

ویتامین دی را رایگان در اختیارشان می گذاریم.

نماینده مردم مازندران در مجلس 
خبرگان رهبری گفت: نگران بیکاری 
جوانان هســتیم و بــه بهانه محیط 
زیست نباید پروژه پتروشیمی تعطیل 

شود.
آیت الله علی معلمی در جلســه 
شورای اداری بر هماهنگی و اطاعت 
از ولی امر و ولایت تاکید کرد و گفت: 
اگر به حجت خدا در جامعه تمسک 
داشته باشیم دارای عزت خواهیم بود.

وی با اشاره به قصه برنج در استان 
گفت: امسال هزینه کشت بر اساس 
قیمت سال قبل افزایش پیدا کرد ولی 
قیمت برنج پایین آمد و افزایش پیدا 

نکرده و این سبب دلسردی کشاورز 
شده است.

نماینده مردم مازندران در مجلس 
خبرگان رهبری خواستار خرید برنج 
و محصولات کشــاورزی شد و گفت: 
توازن بیــن هزینه و قیمت معقول و 

منطقی است.
آیــت الله معلمــی در مجلــس 
خبرگان رهبری عدم فرصت اشتغال 
کافی برای جوانان را از دیگر مشکلات 
بیان کرد و گفت: متأسفانه از پیروزی 
انقلاب تاکنون صنایع ســنگین را به 
استان ندادند و منابع آبی استان نیز 
وی محیط زیست را مانع احداث نظیر تهران و سمنان است.در حال انتقال به اســتان های دیگر 

پتروشــیمی در اســتان بیــان کرد 
و گفــت: محیط زیســت و صنعت 
با یکدیگر قابل ســازش هســتند و 
با زیستگاه  پتروشیمی  احداث  محل 
میانکالــه هوایی ۵ کیلومتر و زمینی 
۱۰ کیلومتــر فاصله دارد و ســزاوار 
نیســت مازندران بیش از این منتظر 

باقی بماند.
به گزارش صبح آمل و به نقل از 
مهر، آیت الله معلمی گفت: به بهانه 
زیستگاه پرندگان مهاجر بودن نباید 
با پروژه عظیم صنعتی مخالفت کرد 
اســتان  بیکاری جوانان  نگران  زیرا 

هستیم.

نخستین انجمن حمایت 
از دانشجویان ایران 

درآمل راه اندازی شد

دانشــجویان  از  حمایت  انجمن 
ایــران به منظور حمایت تحصیلی و 
رفاهی دانشــجویان کم توان مالی با 
حضور جمعی از خیران شهرســتان 
آمل با محوریت دانشــگاه شــمال 

شهرستان آمل راه اندازی شد.
بــه گــزارش صبح آمــل، عضو 
ایران  از دانشجویان  انجمن حمایت 
و رئیس دانشگاه شمال آمل در آیین 
راه اندازی انجمن تازه تاسیس که با 
حضور جمعی از رؤسای دانشگاه های 
مازنــدران، خیــران، امامان جمعه 
شهرهای اســتان و نماینده استاندار 
مازندران در محل دانشــگاه شمال 
آمل برگزار شــد، درباره هدف از راه 
اندازی این انجمن گفت: حمایت از 
دانشجویان کم توان مالی و پرداخت 
تسهیلات بلاعوض و یا قرض الحسنه 
ای بــه افراد واجد شــرایط و فراهم 
کــردن تحصیل برای دانشــجویان 
از اهدف  دارای اســتعدادهای ویژه 

مهم این انجمن محسوب می شود.
دکتر حســین رنجبر، بــا بیان 
اینکه با بررسی که در ۱۱۵ دانشگاه 
معتبر در کشور انجام شده، انجمن 
و یا نهادهای حمایت از دانشجویان 
مربــوط بــه همــه دانشــگاه بوده 
شهرســتان،  درســطح  وعمومیت 
استان یا کشور نداشته است، افزود: 
انجمن حمایت از دانشجویان ایران، 
نخستین شعبه در سطح کشور است 
که بدون محدودیت و جنســیت با 
بهره گیــری از توان مالی خیران در 
قالب یک صندوق حمایتی مستقل 
از دانشــجویان همه شهرها حمایت 

خواهد کرد.

وی، ارائه تخفیف به دانشجویان 
در زمان ثبت نام، اعطای تسهیلات 
و حمایت در توزیع بسته معیشتی، 
مشــارکت در طرح هــای علمی و 
پژوهشی دانشجویان آسیب پذیر را 
از دیگــر اهداف در راه اندازی انجمن 
حمایت از دانشــجویان آسیب پذیر 

کشور اعلام کرد.
عضوانجمن حمایت از دانشجویان 
ایران با اشــاره به اینکه در روزهای 
آینده اعضای هیات مؤسس وهیات 
امنای این انجمن مشــخص و اعلام 
خواهد شد، تصریح کرد، پس از آن 
نیز به صورت فراخوان عمومی توسط 
رسانه ها، دانشجویان متقاضی برای 
دریافت کمک به این انجمن معرفی 
و با رعایت کامل شــأن وشخصیت 
تکریم از آنان کمک رســانی خواهد 

شد.
رنجبر اضافه کرد: انجمن حمایت 
از دانشــجویان ایران به عنوان یک 
نهاد غیردولتی بــا همراهی اعضای 
هیات مؤســس و خیرین، به دنبال 
حمایت از دانشجویان کم توان مالی 
اســت. با این اقدام از ترک تحصیل 
دانشــجویانی که به خاطر نداشتن 
تــوان مالی از تحصیل بــاز ماندند، 
برای تحصیل و حمایت از طرح های 

پژوهشی وتحقیقاتی فراهم کنند.
وی یادآورشــد، شهرستان آمل 
از جمله شــهرهای مازندران است 
که به واسطه مشــارکت همیشگی 
نیکوکاران این شهرستان در کارهای 
خیر، باعث راه اندازی مجمع خیرین 
شهرستان آمل شد که بعد از گذشت 
حدود دو دهه خدمات بســیار زیاد 
عمرانی، خدماتی، درمانی، پزشکی و 
حمایتی از قشرهای مختلف در این 
شهرستان وحتی اســتان در سطح 

ملی و جهانی زبانزد شده است .
درپایــان آیین راه اندازی انجمن 
ایــران،  دانشــجویان  از  حمایــت 
نیکوکاران آملی درنخســتین اقدام 
حمایتی خود حدود ۷ میلیارد ریال 
برای پیشبرد فعالیت های این انجمن 

کمک نقدی اهداء کردند.

خبرخبر

خبرخبر

نماینده مردم مازندران در مجلس خبرگان رهبری:

نگران بیکاری جوانان در مازندران هستیم

رئیس سازمان امداد و نجات:
بکارگیری بانوان در حوزه امداد و نجات

رئیس سازمان امداد و نجات بر ضرورت بکارگیری بانوان در حوزه امداد 
و نجات تاکید کرد.

محمودی در نشست با دبیران و اعضای باشگاه امدادگران این جمعیت 
در ساری با تاکید بر ضرورت بکارگیری بانوان در حوزه امدادو نجات گفت: 
یکی از برنامه های مهم ما تربیت تیم های تخصصی بانوان امدادگر است تا 
در حوادث و ســوانح از ظرفیت آن ها برای ارائه خدمات تخصصی به بانوان 

مصدوم و نیازمند کمک امدادی استفاده شود.
وی افزود: ارائه خدمات امدادی به بانوان باید حتما توسط بانوان امدادگر 

ارائه شود و ورود و مداخله امدادگران مرد در این زمینه پسندیده نیست.
رئیس ســازمان امداد و نجات با تاکید براینکه مســائل امدادگران در 
اولویت ســازمان امداد و نجات قــرار دارد و پیگیری لازم در این خصوص 
انجام می شــود، گفت: مازندران با توجه به موقعیت گردشــگری و مسافر 
پذیری اســتانی ویژه به شــمار می رود که در همه تعطیلات و حتی ایام 
پایان هفته میزبان میلیونی مســافرانی است که برای گذران اوقات فراغت 
به این اســتان ســفر می کنند. به گزارش صبح آمل و به نقل از باشــگاه 
خبرنگاران جوان مازندران، محمودی با تقدیر از تلاش و خدمات شــبانه 
روزی امدادگــران و نحاتگران به خصــوص در طرح دریا، افزود: در چنین 
شــرایطی تلاش ما به عنوان سازمان تخصصی امداد ونجات این است که 
پوشش مناسب حمایتی را ارائه نماییم تا امدادگران و نجاتگران بتوانند با 

تجهیزات کامل به فوریت های امدادی شهروندان پاسخ دهند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران:
 کشاورزان مازندران

 برای سنددارکردن مزارع تشویق شوند

رییس سازمان جهاد کشاورزی مازندران:
 سورتینگ داران مازندران

 اجازه عرضه مرکبات و کیوی نارس را به بازار ندهند

رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران با اشاره 
به سنددارکردن اراضی کشاورزی گفت: کشاورزان 

باید برای سنددار شدن مزارع تشویق شوند.
به گزارش صبح آمل نیوز و به نقل از مهر، حسن 
عنایتی کلیجی در جلســه هماهنگی صدور اسناد، 
حفظ کاربری و یکپارچگی اراضی کشاورزی گفت: 
سنددار کردن اراضی کشاورزی باید با قوت بیشتری 
مورد توجه قرار گیرد و امور اراضی باید به دنبال این 
باشد تا کشاورزان را ترغیب کنند به سمت سنددار 

کردن اراضی کشاورزی خود بروند.

وی ادامــه داد: رفــع تداخــلات در برخــی 
شهرســتان ها به اتمام رسیده اســت و ثبت اسناد 
املاک باید پیگیری برای این موضوع داشته باشند.

رئیس ســازمان جهاد کشاورزی مازندران اظهار 
کرد: مناطقی که نقشه های آن آماده است تا پایان 

آذرماه رفع تداخلات آن انجام می شود.
عنایتــی افــزود: در مازندران بــه عنوان قطب 
کشــاورزی کشــور، حوزه زمین برای ما از اهمیت 
بالایی برخوردار است و حساسیت ویژه ای در بحث 

زمین داریم.
وی با بیان اینکه مازندران تأمین کننده امنیت 
غذایی کشور اســت، گفت: با سنددار کردن اراضی 

کشاورزی بسیاری از مشکلات رفع می شود.
بــه گزارش صبح آمل و به نقــل از مهر، رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی مازندران اضافه کرد: حوزه 
غذا مربوط به یک قشــر، ساختار و دستگاه نیست 
بلکه همه اجزا و ارکان استان باید تلاش کنند تا به 

امنیت غذایی و تولید غذا خدشه وارد نشود.

رییس سازمان جهاد کشاورزی مازندران نسبت 
به حضور مشتریان و دلالان خارجی سر باغ مرکبات 
و کیــوی که به مقررات کیفیت، زمان برداشــت و 
قیمت بی توجهی می کنند، هشــدار داد و خطاب 
به ســورتینگ داران گفت: باغــداران اجازه عرضه 

مرکبات و کیوی نارس به بازار را ندهند.
حســن عنایتی در جلســه ســورتینگ داران 
مازنــدران با اظهــار اینکه تنــوع محصولات باغی 
اســتان با تولید بیش از ســه میلیون و ۳۰۰ هزار 
تن با محوریت مرکبات و کیوی ظرفیتی بی نظیر 
در درآمد کشاورزان و رونق اقتصادی استان است، 
گفت: با توجه به خرد بودن فعالیت های کشاورزی، 
در ۲ ســال اخیر زنجیره از تولید تا عرضه در بازار 
و صادرات استان شــکل گرفت. وی با بیان اینکه، 
دســتورالعمل دنیا در صادرات و واردات با تولید و 
عرضه کیفی، استاندارد با قیمت مناسب باید مورد 
توجــه قرار بگیرد، بیان داشــت: با تکمیل زنجیره 
تولیدات محصولات کشــاورزی می تــوان در بازار 
رقابت کرد. این مقام مسوول به وجود حضور دلال 
خارجی بر ســر باغ مرکبات مازندران اشــاره کرد 

و گفــت: دلال خارجی میوه را به ریال از کشــاورز 
خریداری می کند و بیشترین سود را می برد.

عنایتی توضیح داد: حضور دلال خارجی سر باغ 
یک زیان بزرگ به کشــور وارد می کند چرا که به 
دلیل اختلاف قیمت ریال با ارزهای خارجی، مبلغ 
میوه برای آنها بســیار پایین تمام می شود و در این 
میان بدون اینکه ارز به کشــور وارد شود، محصول 
خارج می شــود. وی با بیان ایــن که از حدود ۵۰۰ 
واحد ســورتینگ مازندران فقط حدود ۱۵۰ واحد 
دارای مجوز بهره برداری هســتند، ادامه داد: امسال 
طبق مصوبات، ثبت صادرات محصولات کشاورزی 
مازندران در استان باید انجام شود، که این موضوع 

به نفع استان در تولید و صنایع تبدیلی است.
رییس ســازمان جهاد کشــاورزی مازندران با 
توضیح اینکه ناظران مســوولان دولتی در بنادر و 
اتاق بازرگانی مازندران برای ثبت سفارش و یا رات 
مستقر شدند، اظهار داشت: جهاد کشاورزی استان 
آماده صدور پروانه بهره برداری برای سورتینگ داران 
است. عنایتی با بیان اینکه جهادکشاورزی مازندران 
آموزش فرآوری و بســته بندی محصولات باغی را 
شروع کرد، گفت: نوسازی و بهره گیری از تکنولوژی 
و فناوری نوین در صنایع تبدیلی کشاورزی ضروری 

است.
بــه گزارش صبح آمل و به نقــل از ایرنا، وی بر 
لزوم ایجاد خط اعتباری ویژه برای عرضه مرکبات و 
کیوی مازندران تاکید کرد و گفت: تاکید می شود، 
باغداران به خصوص سورتینگ داران اجازه ندهند تا 

میوه کال در بازار عرضه شود.

سرمقالهسرمقاله
اگر به فکر نباشیم آمل 

از نفس خواهد افتاد
ترافیکــی آمــل فقط  معضــل 
به میــدان هزار ســنگر و تصمیم 
هــای عجیب و غریب و نادرســت 
مسئولین منتهی نمی شود به قول 
شاعر خانه از پای بست ویران است، 
همزمان با توســعه ساخت و سازها 
و افزایش جمعیت در شهر آمل 
برای هیچ امور زیر ســاختی آن 
برنامه ریــزی نکردیم. آب، برق، 
فاضــلاب و زباله، مخابرات و راه  هــا و کوچه ها و پارکینگ ها 
از زیر ســاخت های اساسی هر توســعه ای می باشد از وضعیت 
اســفناک مجوزهای شهرداری در ساخت و سازها که هر تخلفی 
فقط با جریمه در شــهرداری آمل حل می شود بگذریم باید به 
فکر تامین نیازهای اساسی باشیم قبلا به آن فکر نکردیم و ایراد 
را بــه قبلی ها می گیریم اما در حال حاضر چه کردیم که بعدی 

ها به شما ایراد نگیرند.
خیابان های اصلی شــهر آمل برای بیش از ۵۰ ســال پیش 
ســاخته شده است، ۵۰ سال جمعیت ۲۰ هزار نفری را به 4۰۰ 
هزار نفر در آمل رســانده اســت اما خیابان ها همان هستند که 
بودنــد چند معبر و گذر و کمربندی باز کرده ایم که همه پروژه 
ها اما و اگرهای فراوانــی دارند. گذرها و کمربندی ها گویی باز 
شــده اند که توســعه در آن مناطق بیشتر شود که البته توسعه 
جیب بســیاری از رانت خوارها همچنان در آن دیده می شــود. 
اما فقط مدیــران، گذران کرده اند هر کوچه و خیابان تبدیل به 
واحدهای مســکونی پر تعداد و مجتمع های تجاری در ســطح 

شهر شده است.
تا همین چند ســال پیش باغ پیرزاد و باغ فیروزی در خیابان 
هراز فضای نفس کشــیدن منطقه بود حال با ســاخت مجتمع 
های تجاری و اداری تبدیل به شلوغ ترین مکان شهر شده است.

بلوار هراز همان بلوار ســابق ۵۰ سال پیش اما رفت و آمدها 
صدها برابر ۵۰ سال پیش شده است.

ترافیک های کور و بسیار ســنگین در آمل به معضل تبدیل 
شده اســت اگر از نظر کارشناسان فن در توسعه زیرساخت  ها 
استفاده نشود و فکر جدی نشود به زودی آمل را جزء شهرهایی 
خواهیم دید که از لحاظ ترافیکی قفل شده و خدمات رسانی به 
مردم با دشواری هایی همراه خواهد بود که از حداقل های حق 

مردم مثل آب و برق نیز محروم خواهند شد.
ای کاش غــرش رزمندگان و هیات هــای مربوطه در گرفتن 
حق آمل در مسائل سیاسی و انتصابی و حفظ شهر برای صیانت 
از حقوق عامه مردم و مســائل توسعه ای و اقتصادی نیز شنیده 

شود تا آملی زیبا در خور نام و سابقه آن داشته باشیم.
 هر لحظه درنگ موجب خســارت به شهرمان است این یک 
اخطار جدی اســت آمل بــه زودی دیگر نمی توانــد به عنوان 
شــهر محســوب گردد از وضعیت تکراری زباله و معادن مخرب 
و دودهای نامشخصی در شــهر و آلودگی آب های زیرزمینی و 
ریزگردهای ناخواســته گرفته تا سیستم آبرسانی فرسوده و کم 
ظرفیت با سیستم برق رسانی با همین وضعیت مشابه و خیابان 
ها و معابر و   در پارکینگ های مورد نیاز و کمبود فضای ســبز 
همه و همه اگر درســت نشود آمل ما دیگر زیبا نخواهد بود و از 

نفس خواهد افتاد.
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معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
مازنــدران گفــت: وظیفه هنرمنــدان متعهد 
وانقلابی ترویج فرهنگ و نشــر معارف دینی و 

مکتبی عاشورای حسینی با زبان هنر است
در  الله ســلگی  روح 
نشست دستاندارکاران اشکواره ملی، فرهنگی و 
هنری حسینی گفت: این هنر و معجزه عاشورا 
اســت که غبار کهنه شــدن به خود نگرفته و 
تلاش های گسترده دشمن در سال ها و قرن های 
گذشــته برای خاموش کردن این چراغ هدایت 

نافرجام مانده است.
وی افزود: عاشورا رود بی پایانی است که هر 
سال تازگی خود را نشان می دهند، برای انتقال 
مفاهیــم و ترویج ارزش های مکتب حســینی 
به نســل های آینده نیازمند بــه ورود جدی و 

متعهدانه هنرمندان با ابزار و زبان هنر هستیم.
معاون سیاســی و امنیتی استاندار مازندران 
گفت: روحیه استکبارستیزی ملت ایران ازجمله 
مقاومت شجاع مردم آمل در ششم بهمن سال 
۱۳6۰ و دهها رخــداد دیگر در این کشــور از 

عاشورا است و ما مدیون این فرهنگ هستیم.
ســلگی تصریح کرد: اباعبــدالله برای همه 
نســل ها حق از باطل است و امروز بیش از هر 

زمان دیگری به این حق خواهی نیازمندیم.
وی افزود: هجمه هایی که توســط دشمنان 
دین ستیز با رفتارهای مختلف به آن پرداختند 
در مقابل مکتب حســینی، همواره محکوم به 

شکست است.
معاون سیاســی و امنیتی استاندار مازندران 
با اشــاره بــه تلاش هــای اســتکبار و برخی 
ضــد انقلابی هــا در جمهوری اســلامی ایران 
برای دورکردن مردم و جمعیت جوان کشــور 
از حســینیه و تکایا در ماه محرم و صفر، اظهار 
کرد: مردم بی توجه به رویکرد مردود اســتکبار 
و ســلطنت طلب ها، با حضور حماسی خود در 
آئین های ماه محرم، عشــق و ارادت خود را به 

سالار شهیدان به نمایش گذاشتند.
اینکه دیارعلویان،  ســلگی درادامه بابیــان 
خاستگاه تشیع و اســتقرار نخستین حکومت 
شــیعیان اســت، تصریح کرد: بــاور درونی و 

وجودی مردم این اســتان با اهل بیت )ع( گره 
خورده اســت و مردم این دیــار کاملًا مکتبی 

هستند.
به گزارش صبــح آمل و به نقل از مهر ، وی 
همچنین با تاکید براینکه ما در این اســتان به 

معرفی ارزش های عاشورا نیازمندیم، یادآورشد: 
در حــال حاضر بــا توجه به فضای مســموم 
تبلیغاتی غرب علیه کشورمان، بیش از هر زمان 
دیگری به فرهنگ و ارزش های برآمده از عاشورا 

نیازمندیم.

 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار مازندران:

وظیفه هنرمندان انقلابی نشرمعارف دینی و عاشورایی است

مدیرعامل آب منطقه ای مازندران خبر داد؛

۵۵۰۰ هکتار از اراضی مازندران 
زیرپوشش سدهای انحرافی

ای  منطقــه  آب  مدیرعامــل 
مازندران گفت: بــا بهره برداری از 
پنج سد انحرافی برای ارتقای توان 
مدیریت ســیلاب و مصرف آب در 
اســتان پنج هزار و ۵۰۰ هکتار از 
مزارع زیر پوشــش آن قرار گرفته 

اند.
حیدر داودیان با اشــاره به بهره 
بــرداری از پنج ســد انحرافی در 
اســتان اظهار داشت: سد انحرافی 
رســتم بند، زنگی رود، اتوسی پی، 
مرزی کلًا و کشکو از جمله سد انحرافی بهره برداری شده هستند. وی اراضی تحت پوشش سد 
انحرافی کشــکو را چهار هزار هکتار ذکر کرد و گفت: برای ساخت آن ۲۰۰ میلیاردر یال هزینه 
شــده است، همچنین برای سد انحرافی زنگی رود که ۹۰۰ هکتار از مزارع را تحت پوشش قرار 
می دهد نیز ۱۵۰ میلیارد ریال هزینه شده است. مدیرعامل آب منطقه ای مازندران با بیان این که 
۷۰ هکتار از اراضی تحت پوشش سد انحرافی مرزی کلًا قرار دارند، هزینه ساخت این سد را ۱۵۰ 
میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: سد رستم بند و اتوسی پی در شهرستان های سوادکوه شمالی و 
سوادکوه نیز به ترتیب ۵۰۰ و 6۰ هکتار از مزارع را تحت پوشش قرار می دهند و برای ساخت آن 

به ترتیب ۲۰۰ و ۱۵۰ میلیارد ریال هزینه شده است.
داودیان یادآور شــد: در مجموع پنج هزار و ۵۳۰ هکتار از مزارع استان تحت پوشش سدهای 

انحرافی قرار دارند و برای ساخت آن ۸۵۰ میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است.
به گزارش صبح آمل و به نقل از مهر، وی انحراف آب رودخانه برای زمین های مجاور، کنترل 
ســیلاب و آورده ای رودخانه، امکان بازچرخانی و بازگشــت آب به مزارع پشــت سد، جلوگیری 

از هدررفت آب را از جمله مزیت های سدهای انحرافی بیان کرد.

مدیرعامــل شــرکت طــرح و 
اندیشه خزر و طراح پروژه اصلاح 
موضوع  گفت:  هزارسنگر  هندسی 
طراحی میدان هزار ســنگر برای 
سه هدف اصلی کاهش تصادفات، 
نظم بخشــی به جریان ترافیک و 
رفع مشــکل دفع آبهای سطح با 
در نظــر گرفتن شــرایط موجود 
مطرح شد  مختلف  گزینه های  در 
و بــا توجه به عدم امــکان تامین 
بودجــه برای احداث روگذر یا زیر 
گذر جدید فقط اصلاح هندسی با 
شــرایط موجود قرارداد شرکت با 
شهرداری بوده اســت. به گزارش 

صبــح آمل نیــوز، دکتــر غلامعلی 
بهزادی اظهار داشت: طرح در چهار 
گزینه چراغدار کردن، میدان بیضی 
با طول کم، میدان کشــیده با طول 
کم و میدان حال حاضر در جلسات 
متعدد توسط کارشناسان شهرستان 
و اســتان و با حضور روسای راهور 
شهرســتان و اســتان مورد بررسی 
قرار گرفــت و با توجه به آمار بالای 
این  تصادفات در ســالهای گذشته 
میدان یکــی از پرحادثه ترین نقاط 
سطح اســتان بوده است لذا جهت 
تامین ایمنی بیشــتر شــهروندان و 
کاهــش مشــکلات ترافیکی گزینه 
موجود در تمامی جلسات بررسی با 

اتفاق آرا تایید و تصویب شد.
وی بــه دو دلیــل عمــده برای 
بابل  ترافیــک ورودی و خروجــی 
اشاره کرد و گفت: نیمه کاره ماندن 
طرح در این قسمت”بخشی از عرض 
مســیر ورودی بابل که می بایســت 

آسفالت شود و به مسیر رفت و آمد 
اختصاص پیدا کند” متاسفانه هنوز 
به دلیل مشــکلات اجرایــی انجام 
نشده است همچنین پارکهای دوبل 
و بیشــتر و بخصوص مــورب دلیل 
اصلی ایجاد ترافیک در این قسمت 

و خروجی به بابل می باشد.
وی افزود: با توجــه به مطالعات 
میدانــی و تدابیر انجام شــده عملا 
با حضــور پلیــس راهــور فقط با 
جلوگیری از پارک دوبل و بیشــتر 

ترافیک روان شد.
طراح پــروه هزارســنگر تصریح 
کــرد: خوشــبختانه در اغلب اوقات 
در قسمت های دیگر میدان ترافیک 

قابل توجهی نداریم.
دکتــر بهزادی به آمار کاهشــی 
تصادفــات از منبــع اورژانس ۱۱۵ 
اشاره کرد و گفت: براساس گزارش 
رســمی”اورژانس ۱۱۵″ در ســال 
تصادفــات جرحی ۷۱  آمار   ۱4۰۱

نفر اعلام شــد که در پی آن میدان 
هزارســنگر، پرحادثه ترین میادین 
اســتان با ده الی ۱۵ تصادف مطرح 
گردید اما خوشــبختانه این عدد تا 
اواسط شهریور امسال به 6 تصادف 
جرحــی رســید و عمــلا تصادف 
به شــدت کاهش یافته اســت که 
این خبر خوشــی برای شــهروندان 

می باشد.
تابلوهــای  نصــب  افــزود:  وی 
راهنمای مســیر، تامین روشــنایی 
مســیر، زیبا ســازی میدان و ایجاد 
تسهیلاتی برای اســتقرار سواری ها 
و اتوبوســهای کرایــه مطابق طرح 
مصوب می توانــد به کاهش ترافیک 

کمک کند.
طراح پروه هزارسنگر با اظهار بی 
اطلاعی از بســته شدن دوربرگردان 
هزارســنگر گفت: شخصا اطلاعی از 
مســدود شــدن دوربرگردان ندارم 
و نمی دانــم چه کســی و برای چه 

این دســتور را صادر کرده اســت، 
این طراحی ما نبــوده و در جریان 
این موضوع نیســتم و این در حال 
حاضر خود یک عامل ترافیک شده 
و مشکلاتی را برای مردم بخصوص 
در زیرگذر بوران و جاده قدیم آمل 

بابل به وجود آورده است.
اظهار داشــتند:  بهــزادی  دکتر 
بــه نظر ما حــدود ۸۰ درصد طرح 
اجرا شــده اما۲۰ درصد باقی مانده 
می تواند تاثیر منفی در عملکرد کار 

داشته باشد.
وی تاکیــد کــرد: وقتی طرحی 
ناقص اجرا شود و کامل نباشد قطعا 
نمی توانــد رضایت مــردم را تامین 
کند و بخشــی از نارضایتی مردم به 
ترافیک و بخش دیگر بحث افزایش 
ایمنی اســت و شاید مردم اطلاعات 
کافی در خصوص کاهش چشمگیر 
تصادفات که بســیار موضوع مهمی 

است نداشته باشند.

طــرح  شــرکت  مدیرعامــل 
و اندیشــه خــزر و طــراح پــروه 
هزارسنگر با تاکید بر اینکه توقف 
در هزارســنگر ممنوع می باشــد؛ 
طرح های  اجرای  کرد:  خاطرنشان 
با پــارک دوبل  کاهــش ترافیک 
و ســوبل عملا بی فایده اســت و 
آن  بــرای  را  نمی شــود ظرفیتی 
تصور کــرد و علیرغم اینکه توقف 
در میدان مطلقا ممنوع اســت اما 
یک حاشیه ایمنی را گذاشتیم که 
در مواقع اضطراری پارک مشــکل 
خاصــی پیش نیایــد و خودداری 
شهروندان محترم از پارک دوبل و 
بیشــتر میتواند نقش فوق العاده در 

روانی ترافیک داشته باشد.
دکتر بهــزادی در ادامه با تاکید 
بــر اینکه پروژه پل بــا وزارت راه و 
شهرســازی بود؛ خاطرنشــان کرد: 
موافــق جهت پل نبودیــم و کار ما 
هزار  میدان  هندســی  اصلاح  فقط 
ســنگر بود و ناهماهنگــی ارگانها 
دلیــل نیمه کاره بودن اســت. وی 
آبگرفتگی  مشــکل  داشــت  اظهار 
میدان بطور کامل رفع شــده و نظم 
در جریان ترافیک تا حدودی تامین 
و همکاری بیشتر شهروندان در این 
خصــوص تاثیر عمده ای در کاهش 

مشکلات موجود دارد.
دکتر بهــزادی در پایان مخالفت 
صریح خــود را با بســتن بریدگی 
کوچــه توکلی اعلام کــرد و گفت: 
آفتاب 64  بریدگی  مخالف بســتن 
بودیم و پروژه کوچه توکلی می تواند 

به کاهش ترافیک کمک کند.

مدیرکل آموزش و پرورش 
مازندران اعلام کرد؛

تحصیل ۲۰ درصد دانش 
آموزان مازندران در 

مدارس غیردولتی

مدیرکل آموزش و پرورش مازندران 
از تحصیــل ۲۰ درصــد دانش آموزان 

استان در مدارس غیردولتی خبر داد.
حســین کمالی با بیــان اینکه ۲۰ 
درصــد دانش آموزان ما به تعداد ۱۰4 
هزار نفر در مدارس غیرانتفاعی مشغول 
تحصیــل هســتند، افــزود: مازندران 
بیشترین نرخ تحصیل دانش آموزان در 

مدارس غیردولتی را دارا است.
وی با بیان اینکه در دولت سیزدهم 
موضــوع عدالت آموزشــی به صورت 
جدی در دستور کار قرار گرفت، گفت: 
دولت امسال یک میلیارد تومان اعتبار 
برای مناطق عشایری و روستایی استان 
اختصاص داده اســت تا دانش آموزان 
ما از امکانات آموزشــی در این مناطق 

بهره مند شوند.
مدیرکل آموزش و پرورش مازندران 
اظهار کرد: در اســتان ســعی شده در 
عدالت آموزشــی و توزیــع امکانات و 
نیروی انســانی توجه ویژه ای داشــته 

باشیم.
کمالی شــمار مدارس روستایی و 
عشــایری را ۲۰۰ واحــد اعلام کرد و 
افزود: این مدارس مشــمول اعتبارات 
ویژه عدالت آموزشی در مناطق محروم 

خواهند شد.
وی از تخصیص ۹۰ میلیارد تومان 
ســرانه دانــش آموزی طی دو ســال 
فعالیت دولت به اســتان خبــر داد و 
گفت: این ســرانه آموزشی و پرورشی 
بین مدارس و استان توزیع شده است.

مدیرکل آموزش و پرورش مازندران 
افزود: برای ساخت اتاق ورزش و سالن 
ورزشــی در مدارس نیــز 4۰ میلیارد 
تومان اعتبار تخصیص داده شده است.

کمالی با عنوان اینکه ضریب توزیع 
اعتبارات در مناطق محروم استان بیش 
از دیگر مناطق اســت، یادآور شد: ۱6 
چمن مصنوعی و 6 ســالن ورزشی در 
اســتان طی دو سال اخیر احداث شده 

است.
وی با تاکید بر اینکه در حین ثبت 
نام دانش آموزان وجهی نباید دریافت 
شود، افزود: امسال خوشبختانه گزارش 
و شــکایتی در این زمینه اعلام نشده 

است.
مدیرکل آموزش و پرورش مازندران 
با بیان اینکه در کنکور امسال وضعیت 
ما در کســب نمره نسبت به دوره های 
گذشــته بهتر بوده اســت، گفت: ما از 
میانگیــن کشــوری در برخی دروس 

بالاتر هستیم.
کمالی بــا اظهار اینکــه آموزش و 
پرورش اســتان تمامی تلاش را به کار 
گرفت تا سال تحصیلی شوق آفرینی را 
رقم زند، ادامه داد: برای بازگشایی سال 

تحصیلی مقدمات فراهم شده است.
وی با عنوان اینکه هر آنچه که برای 
بازگشایی مدارس اعم از تأمین نیروی 
انســانی و معلم و تجهیــزات لازم بود 
انجام شد، گفت: اول مهر امسال تمامی 
مدارس استان بازگشایی می شود و در 
هر شهرســتان در یک مدرسه نمادی 

جشن بازگشایی انجام می شود.
مدیرکل آموزش و پرورش مازندران 
اضافه کــرد: مدارس بــرای تحصیل 
۵۳6 هزار دانش آموز در همه مقاطع 
تحصیلی آماده اســت، گفت: ۳۷ هزار 
معلــم و کادر اداری در 4 هزار و ۲۰۰ 
مدرسه برای سال تحصیلی جدید آماده 

هستند.
هــزار   ۱۰4 افــزود:  کمالــی 
 ۷۲۰ در  مازنــدران  دانش آمــوز در 
مدرسه غیر دولتی تحصیل می کنند و 
۲۰۰ مدرسه روستایی و عشایری هدر 

مازندران فعال است.
بــه گزارش صبح آمــل و به نقل 
از مهر، وی ادامه داد: ۵۱ مدرســه در 
مازندران به عنوان کانون تربیت معلم 
مشــخص شدند تا در حوزه آموزشی و 
تربیتی برای دانش آموزان کم بضاعت 
به صورت رایگان کلاس های آموزشی 

برگزار کنند.

خبرخبر

مدیرعامل شرکت طرح و اندیشه خزر و طراح پروژه اصلاح هندسی هزارسنگر:
نیمه کاره ماندن، اظهار نظرهای غیرکارشناسی و عدم برخورد با پارک دوبل دلیل اصلی مشکلات ترافیکی در آمل

مخالف بستن بریدگی آفتاب ۶۴ بودیم و پروژه کوچه توکلی می تواند به کاهش ترافیک کمک کند
بسته شدن دوربرگردان هزارسنگر خود یک عامل ترافیک شده و مشکلاتی را برای مردم بخصوص در زیرگذر بوران و جاده قدیم آمل بابل به وجود آورده است

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی مازندران:
 اجرای طرح همیاران پلیس

 در مدارس مازندران
 رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی مازندران به تشــکیل کارگروه ماده 
۱۸ دی ماه پارســال در خصوص شــرح وظایف آموزش و پرورش و راهور 
اشاره کرد و گفت: همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید، طرح همیار پلیس 

در مدارس استان اجرا می شود.
سرهنگ بیگلری افزود: پلیس راهور در همه شهرستان های استان در 
ساعت پیک دانش آموزان که در صبح و بعدازظهر است در مقابل مدارس 
برای تســهیل در عبور و مرور و مراقبت از دانش آموزانی که عرض جاده 
را طی می کنند حضور فعــال دارند. وی با بیان اینکه ما در بحث آموزش 
فرهنگ ترافیک طرحی را برای همیاران پلیس در مدارس خواهیم داشت، 
گفت: کارشناســان خبره بزودی با حضور در مدارس از مقطع آمادگی تا 
دبیرســتان در بحث فرهنگ ترافیک و نحوه تــردد به آن ها آموزش لازم 
داده خواهد شد. به گزارش  صبح آمل و به نقل از خبرگزاری صداوسیمای 
مازندران، رئیس پلیس راهور مازندران با اشاره به اینکه همیاران پلیس هم 
دارای شرح وظایفی هستند، گفت: اگر پدر یا مادر دانش آموزی هم راننده 
هســت و در حین رانندگی به نوعی بخواهند تخلف رانندگی انجام دهند 

این دانش آموزان محترمانه به والدین خود تذکرات لازم را خواهند داد.

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی مازندران:
اعزام مشمولان دانشگاهی و غیر دانشگاهی 

پایه خدمتی مهر ۱۴۰۲
مشــمولان دانشگاهی و غیر دانشــگاهی پایه خدمتی مهر ۱4۰۲ در 
روز دوشنبه سوم مهر ماه همزمان از شهرستان های معین مازندران اعزام 

خواهند شد.
سرهنگ محمدرضا کریم پور گفت: برابر ابلاغیه سازمان وظیفه عمومی 
ناجا، اعزام به خدمت مشمولان، اعزام مشمولان دانشگاهی و غیر دانشگاهی 
پایه خدمتی مهر ۱4۰۲ راس ســاعت 6 صبح روز دوشــنبه، سوم مهر ماه 
در ۲ نقطه از اســتان انجام خواهد شــد. وی افزود: بر این اساس مشمولان 
ساکن شهرستان های گلوگاه، بهشهر، نکا، میاندورود، ساری، جویبار، سیمرغ، 
قائمشهر، سوادکوه، بابل، آمل، فریدونکنار و بابلسر از محل تعین شده در پارک 
شهیدزارع شهرستان ســاری واقع درکیلومتر ۲ جاده نکا به مراکز آموزشی 
اعزام خواهند شد. معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی مازندران گفت: 
مشمولان ساکن شهرستان های محمودآباد، نور، نوشهر، چالوس، کلاردشت، 
عباس آباد، تنکابن و رامسر برای اعزام به مراکز آموزشی می بایستی به مجتمع 
نفریحی سیترا )پلاژحسینی( شهرستان نوشهر مراجعه کنند. سرهنگ کریم 
پور افزود: همه مشمولان تخصیص داده شده به مراکز آموزش داخل استانی 
همچنین سپاه اســتانی )کد ۵۳6(، طلبه طرح هجرت )کد ۷۱۹ و ۷۲۰( و 
شهید کچویی کرج )سازمان زندان ها( می بایست بصورت انفرادی به مراکز 
آموزش اعزام شوند و نیاز به حضور در محل اعزام استان نمی باشد. به گزارش 
صبح آمل و به نقل از باشــگاه خبرنگاران جوان مازندران، وی اظهار داشت: 
همراه داشتن اصل برگ اعزام، برگ محل مراجعه، برگ واکسیناسیون، کارت 
ملی و شناسنامه، مدارک مربوط به شرایط خاص متأهلین، پدر نظامی شاغل 
یا وابسته، گواهی فوت والدین، جانبازان و خانواده درجه یک شهداء و… برای 

مشمولان در روز اعزام ضروری است.

رئیس اداره استعداد های درخشان و دانش پژوهان 
آموزش و پرورش مازندران:

 فعالیت ۲6 مدرسه استعدادهای درخشان 
در مازندران 

رئیــس اداره اســتعداد های درخشــان و دانــش پژوهــان آموزش 
و پــرورش مازنــدران در حاشــیه نواخته شــدن زنگ ایثــار و مقاومت 
بــه مناســبت آغاز ســال تحصیلــی همزمان بــا هفته دفــاع مقدس 
در هنرســتان دخترانــه آزادگان شهرســتان عبــاس آبــاد از فعالیــت 
 ۲6 مرکــز آموزشــی اســتعداد های درخشــان در اســتان خبــر داد.

محمد کاظم غلام پور با بیان اینکه  این تعداد مرکز استعداد های درخشان 
در ۱۲ شهرســتان اســتان فعالیت دارند افزود:بیش از 6 هزار دانش آموز 

پایه های متوسطه اول و دوم مشغول به تحصیل شدند.
وی همچنین به رشد دانش آموزان این استان در المپیاد علمی  اشاره 
و خاطرنشان  کرد: از ۲6 دانش آموز مازندران در رقابت های علمی کشور 

۹ دانش آموز توانستند، ۳ مدال طلا، 4 نقره و ۲ برنز را کسب نمایند.
به گزارش صبح آمل و به نقل از خبرگزاری صدا و ســیمای مازندران، 
رئیس اداره اســتعداد های درخشــان و دانش پژوهــان آموزش و پرورش 
مازندران همچنین گفت: ۱۷ قاری دانش آموز 6 مهر  به عنوان نمایندگان 

این استان در کنگره ملی قرآن کریم در استان یزد شرکت خواهند کرد.
۵۳۰ هزار دانش آموز در مقاطع مختلف تحصیلی با ۲۲ هزار معلم در 
4۲۰۰ مدرسه استان از امروز سال تحصیلی ۱4۰۳ و ۱4۰۲ را آغاز کردند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران
 اجرای طرح مهر تحصیلی

 با توزیع ۴۰۰ بسته آموزشی در مازندران
مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران از توزیع 4۰۰ بسته آموزشی در 

قالب طرح مهر تحصیلی بین دانش آموزان کم برخوردار استان خبر داد.
حجت الاسلام ابراهیم حیدری جناسمی از توزیع 4۰۰ بسته آموزشی در 
قالب طرح مهر تحصیلی بین دانش آموزان کم برخوردار اســتان خبر داد و 
گفت: ارزش هر بسته تحصیلی ۵۰۰ هزار تومان است که با کمک بهزیستی 
و کمیته امداد امام خمینی )ره( به دانش آموزان جامعه هدف اهدا می شود.

وی افزود: همه ساله در آســتانه آغاز سال تحصیلی جدید، طرح مهر 
تحصیلی در راستای اجرای امینانه نیات موقوفات در مازندران اجرا می شود.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران با بیان اینکه طرح مهر تحصیلی 
با هدف تهیه اقلام مورد نیاز تحصیلی دانش آموزان کم برخودار استان اجرا 
می شــود، ادامه داد: طرح مهر تحصیلی توسط ادارات اوقاف و امور خیریه 

بهشهر، قائم شهر، بابل، تنکابن، آمل، لاریجان و ساری اجرا خواهد شد.
بــه گزارش صبح آمل و به نقل از باشــگاه خبرنگاران جوان مازندران، 
حجت الاسلام حیدری گفت: بخش اعظم این بسته های کمک آموزشی و 
تحصیلی از محل اجرای نیات موقوفه میرزا مهدی اشرفی بهشهر و موقوفه 

علینقی کنی قائمشهر تامین می شود.

مدیرعامل غله و خدمات بازرگانی مازندران:

 ۳ هزار تن برنج پرمحصول
 در مازندران خریداری شد

مدیرعامــل غلــه و خدمــات 
بازرگانی مازندران بــا بیان اینکه 
سیاســت حمایتی دولــت تولید 
محصولات کشاورزی است، گفت: 
بیش از ۳ هزار تن برنج پرمحصول 

خریداری شد.
عباســعل وفائی نــژاد ظهــار 
داشــت: ۳ هــزار و 4۱ تن برنج 
ندا و شــیرودی از تولید پارسال 
پس از ارزیابی توسط کارشناسان 
برنج خریداری  تحقیقــات  مرکز 

شد.
وی بــا تاکید بر اینکه خرید برنج های پارســال ادامه دارد افزود: بــا اجرای طرح خرید برنج 
پرمحصول سال گذشته، قرارداد تحویل بیش از ۱6 هزار تن برنج ندا، شیرودی و فجر بسته شد. 
این برنج ها در بســته بندی ۱۰ کیلویی با ۲۸ مرکز شــامل شالیکوبی و تعاونی روستایی استان 

قرارداد منعقد شد.
مدیرعامل غله و خدمات بازرگانی مازنــدران افزود: تاکنون 66 میلیارد و 4۵۰میلیون تومان 
مطالبات مراکز طرف قرارداد تحویل برنج پرمحصول پرداخت شــد و با راه اندازی دومین مرکز 
خرید توافقی برنج پرمحصول اداره کل غله و خدمات بازرگانی اســتان در شهرســتان بابل طرح 

خرید برنج سال گذشته باز هم ادامه خواهد داشت.
به گزارش صبح آمل و به نقل از تسنیم و به نقل از اداره کل غله و خدمات بازرگانی مازندران، 
وی با بیان اینکه خرید برنج تولید شده امسال نیز در دستور برنامه ریزی قرار دارد، اظهار داشت: 
در صورت ابلاغ دســتورالعمل جدید برای خرید برنج تولیدی امسال، این اداره کل آمادگی لازم 

برای اجرای آن و راه اندازی مراکز خرید در دیگر شهرستان ها را دارد.
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ربابه محمدزاده- حاج فضل الله پیر غلام 85 ساله ای است که جوانی 
خود را در هیئت اهل بیت )ع( سپری کرده و برکت زندگی و سلامتی 
خود را به نام یا حسین )ع( گره زده و معتقد است ورود به این عرصه مثل 
خیلی از چیزهای دیگر به دلخواه خود و یا به ذوق پدر و مادرها نیست 
و این خود ائمه معصومین هستند که خدمتگزاران و نوکرانشان انتخاب 
می کنند و این موضوع را همه آن هایی که دستی در دستگاه اهل بیت 
دارند به خوبی می دانند و از زبان بزرگان نیز شــنیده اند. عظمت امام 
حسین )ع( به قدری در نگاه و قلب وی رخنه کرده که هر بار با تعریف 
خاطره ای از گذشته و معجزاتی که از سفره امام حسین )ع( دیده اشک 
در چشمانش حلقه می زند و با لبخندی رضایت بخش از نوکری اربابش 
به مصاحبه ادامه می دهد. آرامش عجیبی در چهره اش موج می زند و 
متواضع سخن می گوید. کلامش عجیب به دل می نشیند، همانطور که 
مرثیه هایش قلب ها را می لرزاند و چشم ها را بارانی می کند. نزدیک به 
8 دهه است حاج  فضل الله محمودیان راه خدمت به اهل بیت)ع( را در 

پیش گرفته و خودش مي گوید هرچه دارد از عنایت آنهاست.
وی متولد 1317 در روستای اسکومحله از کودکی راهی را در پیش گرفته 
که اکنون با افتخار از آن یاد می کند و پس از چند دهه مداحی تبدیل به یکی 
از محبوب ترین مداحان شــهر مقدس امامزاده عبدالله و منطقه شده است 
و از طفولیت در این دستگاه بزرگ شــد و دنبال پدر به روضه  رفت و همین 
طور بزرگ شــد و خدا سِمت نوکری اباعبدالله را به او داد. شاید یکی از دلایل 
ماندگاری و تأثیرگذاری مداحی او بر دل ها بی شک بتوان در مرام و شخصیت 
او جســت و جو کرد. رموزی که اکثر مداحان قدیمی از آن بهره مند بودند و 
نوایشان مصداق جمله  »سخن کز دل برآید لاجرم بر دل نشیند« بود که این 
مهم صبح آمل را بر آن داشــت تا طی گفتگویی صمیمانه پای درد دلهایش 

بنشیند و ماحصل آن را در اینجا مطالعه نمائید؛

خودتان را معرفی کنید ؟
فضل الله محمودیان فرزند عبدالله هســتم که ســال ۱۳۱۷ در روســتای 
اسکومحله شهر مقدس امامزاده عبدالله بین خانواده ای متوسط چشم به جهان 
گشــودم و در ۲ ســالگی از نعمت بزرگ پدر محروم شــدم و مسئولیت من و 
تنها خواهرم به عهده مادرم افتاد و ایشــان هم بهار و تابستان با کار کردن در 
باغ و مزارع ســبزی و پاییز و زمســتان هم پشم گوسفند را پس از تراشیدن و 
تمیز کردن می شست و آنها را شــانه می زد و با آنها جوراب، جوال، کال، شال 
و کلاه می بافت و به مشــتری ها که اکثرا دامدار و چوپان و اهالی منطقه بودند 
می فروخت و از این طریق هزینه های سنگین زندگی ما را تامین می کرد البته 

پشم ها را به صورت نصفه کاری از فروشنده می گرفت. 
از چه سنی کارگری را شروع کردید؟

تقریبا تو نوجوانی و ســن خیلی کم در زمین کشــاورزی مردم کارگری را 
شــروع کردم و پس از پایان فصل برداشت پیش حاج علی بمون داداش پور به 
عنوان چاربیدار با ماهی ســی تومن دستمزد کار می کردم. از طرفی باید شغل 
ثابتی یاد می گرفتم که دائمی باشد برای همین پیش معمار جوادی رفتم و زیر 

دست ایشان بنا شدم.
آیا پس اندازی هم داشتید؟

با آن دســتمزد بســیار ناچیز و تامین هزینه زندگی ســه نفــره خودمان 
نمی توانستم پس انداز کنم و هرچه در می آوردم دو دستی تقدیم مادر می کردم 
و از آن زمان به بعد آن بنده خدا هم از کارگری در باغ و بافت لباس پشــمی 

راحت شد. 
به غیر از مداحی چه فعالیت دیگری انجام می دادید؟

در کنار مداحی و کار در زمین مردم در شورای اسلامی روستای اسکومحله 
فعالیت می کردم و به عنوان یک عضو بسیجی زمان تحرکات جنگلی ها همراه با 
چند نفر دیگر اطراف ساختمان شهرداری و مدرسه فعلی که بیشتر به صورت 

جنگل بود نگهبانی می دادیم. 
والدین سواد داشتند؟

زمــان آنها و حتی دوران کودکی من افراد باســواد خیلی کــم و به اندازه 
تعداد انگشتان دست بودند و به علت وضع بد اقتصادی و نداشتن شرایط لازم 
خانواده ها در تامین مایحتاج، فرزندان را بیشــتر بــرای کار در مراتع و مزارع و 

باغات به کار می گرفتند. 
مکتب خانه های ملاباجی چه طور جایی بود؟

 مکتب  ملا باجی به خانم معلمی می گفتند که دانش کمی داشت و بیشتر 
در زمینه های دینی بود. وظیفه  آنان آموزش کودکان چهار تا هفت ســاله بود. 
برخی از آنها واقعاً عالمه  بودند اما بعضی دیگر که بیشترین این افراد را تشکیل 
می دادند، ســواد و آگاهی های در حد آموزش خواندن قرآن داشتند و هدف از 
تعلیم در این مکتبخانه ها آشنایی مختصر با سوره های کوتاه قرآن، اخلاقیات و 
شرعیات و الفباء بود. در این مکتب خانه ها نوشتن، آموخته نمی شد و همه چیز 

شفاهی بود.
همکلاسی های مکتب خانه ات را نام ببرید؟

مرحوم عزت خزایی و گنجعلی نوبخت )که روحشــان شــاد( و رضا اسکو و 

یوسف یوسفی که در قید حیات هستند ازهمکلاسی های ملا خانه بودند.
بازمانده های تحصیلی بیشتر شامل چه سنینی بود؟

بازماندگان تحصیلی شــامل رده سنی6 تا ۱4 سال بود که معمولاً به دلیل 
وضع بد معیشتی و زیاد بودن تعداد فرزندان خانواده اتفاق می افتاد. دختران از 
اقبال کمتری برخوردار بودند و از تحصیل جا می ماندند و در بســیاری مناطق 
هم به دلیل در دســترس نبودن مدارس، فقط تا دوره ابتدایی امکان تحصیل 
داشــتند و پس از آن بخاطر نبود جاده و وســایل حمل و نقل ناچار به ترک 
تحصیل می شدند. سرنوشت این دختران معمولاً مراقبت از خواهر و برادرهای 
کوچک خود، کمک در کار خانه و پس آن ازدواج زودهنگام در ســنین پایین 

۱۲ تا ۱۵ سالگی بود.
برای ریشه کن کردن بیسوادی چه طرحی را اجرا کردند؟

آخرین اصل تشکیل سپاه دانش برای برطرف کردن یا به اصطلاح ریشه کن 
کردن بی ســوادی بود که به منظور تعلیمات عمومی و کاهش بی ســوادی در 
کشــور ایجاد شد. ســپاهیان دانش شامل مشــمولان نظام وظیفه می شد که 
گواهینامه متوسطه کامل داشــتند و با همکاری وزارت جنگ برای آموزگاری 
پس از گذراندن چهار ماه دوره آموزشی نظامی، با درجه گروهبانی به روستاها 
فرستاده می شدند و به کودکان و روستاییان خواندن و نوشتن می آموختند. سپاه 
دانش در کنار دانشســراهای مقدماتی و کلاسهای تربیت معلم از مراکز تربیت 

معلم محسوب می شد.
شما نزد چه کسی آموزش مقدماتی را یاد گرفتید؟

تقریبا از شش سالگی در مکتب خانه)ملاخانه( روستای خودمان نزد پیرزن 
ملاباجی)خانــم یحیوی( رفتم تا قرآن را یاد بگیرم و این حدود دو ماهی طول 

کشید و توانستم ام جزء را یاد بگیرم. 
عم جزء چه نوع دروسی بود؟ و آیا حتما باید آن را یاد می گرفتید؟

عم جزء نام کتاب و اصطلاحی قرآنی بود که شامل جزء سی ام و آخرین جزء 
قرآن می شد و در این کتاب از سوره نباء آغاز می شد ) علت نام گذاری و اصطلاح 
به عم جزء، عبارت عم یتســائلون در ابتدای سوره نباء و آغاز کتاب است(. در 
واقع اصطلاحی اسلامی اســت که به صورت مشخص به جزء سی قرآن اشاره 
دارد و این جزء از دیرباز به صورت مستقل نوشته و چاپ می شد و مورد استفاده 
قرار می گرفت. در قدیم که نظام آموزشــی در ایــران به صورت مکتب خانه ای 
انجام می گرفت، عم جزء از کتاب های درسی بوده  است و و در فرهنگ عامیانه، 
یک درجه علمی محسوب و گفته می شد فلانی سوادش در حد عم جزء است. 
مهم تر اینکه کودکان از سن پنج سالگی به مکتب خانه ها فرستاده می شدند و 
شاگردان این محافل، پس از یادگیری حروف الفباء، به خواندن جزء آخر قرآن 
یعنی عم جزء می پرداختند و پس از گذراندن دوره عم جزء، دروس حســاب و 
ریاضی شــروع می شــد. کتاب عم جزء با عبارات عربی هو الفتاح العلیم شروع 
می شد و اولین جمله ای که کودکان خواندن آن را فرامی گرفتند، همین آیه بود 
و در این مکتب خانه ها کودکان آموزش دیده بودند تا به خطوط قرآن دســت 
نزنند و از نشانی با عنوان »چوب الف« استفاده کنند. الف دِ زوَِر بالا، الف دِ زوَِر 
پایین، دِ زوَِر پیش، مَد و جز و تشــدید، دروســی بود که با تمرین فراوان و در 
حالی که ملاباجی فقط یک صفحه و نصف از قرآن را درس داد و من با ذهن و 
تلاش خودم آن را یاد گرفتم و در ســن هفت سالگی در ماه رمضان سه مرتبه 

قرآن را ختم دادم. 
پس از ختم عم جزء آیا قرآن داشتید؟

ملاباجی وقتی دید خوب عمه جزء را یاد گرفتم از مادرم خواســت تا برایم 
قرآن بگیرد برای همین به اتفاق والده به شهر رفتیم و در کتابفروشی کوچکی 
در پایین بازار از فروشــنده پرسید که قیمت کتاب خدا چقدر است که طرف 
ناراحت شد و گفت بگوئید هدیه آن چند است و با بیست قرون یک جلد کلام 

الله مجید را هدیه گرفتیم.
از چه سنی در کلاس درس مشغول درس خواندن شدید؟

تا اینکه معلمی از شــهر به اینجا آمد و در اتاقی گلی در تکیه که سقفش با 
آهه)کاه( پوشیده بود مشغول به کار شد و من هم برای یادگیری بیشتر پیش او 
رفتم و یادم می آید که بخاطر فقر زیاد حتی کفش یا کلوش نداشتم و پابرهنه 
رفت و آمد می کردم. داســتان به این صورت بود که یکی از آقایان شیرخورده 
مادرم )محرم رضاعی( از او خواســت تا مرا به کلاس آقا معلم بفرستد و با همه 

مخالفت بخاطر فقر اما راضی شد.
با فقر مطلق چگونه کاغذ و دفتر تهیه می کردید؟

با توجه به نداشــتن سرپرســت و وضع بد مالی تهیه کاغذ و دفتر سخت و 
مشکل بود اما چون بیشتر خانواده ها در یک شرایط قرار داشتند و تجمل گرایی 
مثل الان نبود من و همکلاسی هایم راحت تر با این موضوع کنار می آمدیم از 
طرفی کاغذها کاهی و ســیاه و یک مداد و قلم نی و دوات بود که معلم ها روی 

آن می نوشتند و آموزش می داد.
دستمزد معلم ها چقدر بود؟

زمان من ماهی ســه تومن به عنوان دستمزد از هر دانش آموز می گرفتند و 
متاســفانه مادرم همین مبلغ را هم نداشت که بدهد و برای اینکه من از درس 
خواندن محروم نشوم پیشنهاد جالبی را دادند و آن اینکه از فاصله سه کیلومتری 
تا رودخانه یک کوزه آب تمیز و قابل مصرف را بیاورد و این به جای حقوق مورد 
قبول قرار گرفت و به این ترتیب ماندگار شــدم و از آنجائیکه علاقه زیادی به 
یادگیری داشــتم امتحانات پایان سال تحصیلی کلاس اول را با موفقیت پشت 
سر گذاشــتم و وارد کلاس دوم شدم و با جدیت تا پنجم ابتدایی را به صورت 
جهشی در طی سه سال تمام کردم که متاسفانه معلم روستا بخاطر حقوق کم 

از محل ما برای همیشه رفت.
بعد ازدوره ابتدایی چه کردید؟

از آنجائیکه درسم بسیار خوب بود و قران سواد هم داشتم معلم مرا به عنوان 
ســرکتاب انتخاب می کرد و در نبودش به همکلاسی هایم درس می دادم که با 
رفتن آقای معلم تمام شــاگردان مدرسه بخاطر اعتمادی که به من داشتند به 
خانه ما آمدند و روی حصیر)کوب( می نشستند و درس یاد می گرفتند و ماهی 
۹۰ تومن به من حقوق می دادند و این در حالی بود که یک گالش یا چاربیدار 
در ازای یکسال کار سخت ۳۰۰ تومن مزد می گرفتند و این شرایط تا دو سال 

ادامه داشت و جالب تر اینکه بچه های بزرگتر از من هم شاگردم بودند.
مدرسه کجا قرار داشت؟

در کارگاه چایی باغ روســتای اسکومحله،  اتاقی قرار داشت که هر شخص 
کارگر یک لمَه کوچک)لمَِه تک( برای نشســتن خودش همراه داشت و در فقر 

کامل درس می خواندند.
چه شد که به این وادی کشیده شدید؟

پاســخ به این سوال آسان نیســت چرا که ورود به این عرصه مثل خیلی از 
چیزهای دیگر به دلخواه خود و یا به ذوق پدر و مادرها نیست و این خود ائمه 
معصومین هستند که خدمتگزاران و نوکرانشان را انتخاب می کنند و این موضوع 
را همه آنهایی که دستی در دستگاه اهل بیت دارند به خوبی می دانند و از زبان 
بزرگان نیز شنیده اند که این یک موهبت و عنایت الهی است، همانطور که هیچ 
کس نمی تواند سید بودن را برای خودش بخرد، بلکه این عنایت فقط مختص به 
سادات است و مردم هم چه بدانند و چه ندانند، سر سفره سادات هستند. اما در 
مورد باید و نبایدها نیز مسئله کاملا مشخص است و کسی که در دستگاه اهل 

بیت خدمت می کند باید به یکسری اصول پایبند باشد.
نقش مادر به چه صورت بود؟

خانواده ما سواد خواندن و نوشتن نداشتند و کسی هم مداح نبود و ورود من 
به دســتگاه امام حسین از دوره کودکی و تقریبا هفت سالگی بوده زمانی که با 
گریه از مادرم خواستم تا از مداحی بخواهد برایم مرثیه بنویسد اما پولی نداشتیم 
تا به ازای تشکر از مداح به او بدهیم که یک جوجه را به عنوان تحفه برداشتیم 
و به روســتای کاسمده خدمت آقا محمد رفتیم و ایشان با حوصله فراوان برایم 
نوحه)دیگر شب شد دیگر شب شد دیگر شب   از این شب جان من از غصه بر 
لب   یتیمی درد بی درمان یتیمی( نوشــت و من آنقدر ذوق داشتم که شب و 

روز آن را تمرین می کردم.
آیا صدای خوبی داشتید که مستمع را سر ذوق بیاورد؟ 

 پیرزن همسایه ای داشتیم که صداها را سخت می شنید و زمانی که من در 
خانه می خواندم ایشان با چه شوقی می آمدند و به پهنای صورت گریه می کردند.

پایبندی به این اصول یعنی چه؟
پایبندی به این اصول یعنی اینکه فقط باید جوری باشیم که باعث سربلندی 
خاندان عصمت و طهارت باشــیم، زیرا همه دنیا، شیعیان را به عنوان پیرو این 
خاندان می شناسند و هر رفتاری از شیعیان را به این بزرگواران نسبت می دهند، 
بنابراین باید درســت رفتار کنیم تا خطاهایمان را به اسم شیعه و خاندان اهل 

بیت علیه السلام ننویسند.
مداحی چیست؟

مداحي یک هنرمذهبي اســت کــه در فرهنگ شــیعه جایگاهی بزرگ و 
مخاطبان فراواني دارد و شعرهاي مداحي اگر از محتواي عا لي و شیوایي ادبي 
برخوردار باشــد بسیار تاثیرگذار و فرهنگ ساز است چرا که به واسطه مداحي 
دلها متوجه اهل بیت علیهم السلام مي گردد،  عشق ها  و احساس ها برانگیخته 
مي شــود و از این رهگذر پایه هاي اعتقادات دیني و باورهاي مردم استحکام 
مي یابد و پیوند معنوي و عاطفي شیعیان با خاندان عصمت و طهارت قوي تر 

و عمیق تر مي گردد.
در عرصه مداحی، به شما مداح سنتی می گویند، میان سبک شما و 

جدید چه تفاوت هایی وجود دارد؟
این روزها، زمانه کمی تغییر کرده و به فراخور سبک ها هم عوض شده است، 
اما معتقدم می توان ســبک قدیم و جدی را با هم داشــت. برای مثال روضه را 
بخوانیم و زمینه را به سبک جدید بخوانیم. دم نوحه سنتی قدیمی بدهیم. با این 
تلفیق کردن می توانیم نوحه سنتی و سبک های قدیمی را حفظ کنیم. معتقدم 
هنوز هم اقبال به این نوع خواندن وجود دارد و به این نوع خواندن سبک بازاری 
هم می گویند. مردم بســیاری از اشعار و نوحه های این سبک را حفظ هستند. 
شاید هزار دم برای شب تاسوعا داشته باشیم، اما هنوز هم شب تاسوعا می شود 
مردم می خوانند »ای اهل حرم میر و علمدار نیامد/ سقای حسین، سید و سالار 

نیامد
چرا نوحه های قدیمی اینقدر ماندگار اســت و هنوز هم در مجالس 

خوانده می شود؟
نمی خواهم نوحه های جدید را زیر سوال ببرم، اما نوحه های قدیمی از ته دل 
گفته شــده است و بسیاری از آنها نظر شده است و حتی شاعر آن را در خواب 
دیده و ســروده است. مثلا با شعر »نه ذو الجناح دیگر تاب استقامت داشت/ نه 
سیدالشــهدا بر جدال طاقت داشت که براساس نقل ها حضرت زهرا)س( گریه 
کرده است. وقتی این نوحه خوانده شود، معلوم است که حال جلسه هم به هم 

می ریزد و نوحه ای که خودمان برایش انقضا بگذاریم، ماندگار نمی شود.
از مداحان قدیمی نام ببرید؟

میرزا حسین نجفی پدر بزرگوار شهید، میرزا حبیب الله پارسا، میرزا فتحعلی 
شاکری میرزا علیجان هدایتی و میرزا خلیل اکبری از مداحان قدیمی بودند که 

سواد آنچنانی نداشتند اما خوب می خواندند.
در فرهنگ مداحی چه اصطلاحاتی به کار گرفته می شد؟

اداره کردن، ادبیــات، اداره کردن، اهل بیتي، باني، بند، بیت، پاکت یا صله، 
پامنبري،پامنبري خواني، دستگاه خوان، دسته، دعاي مجلس، دعوت داشتن، 
دم، دهه، ذاکر، ذکر، رَجَز، رثا و دعاي مجلس برخی از اصطلاحاتی است که در 

فرهنگ مداحی به کار گرفته می شود.
آیا رقابت باعث انقضای زودرس نوحه ها نیست؟

قطعاً همین طور اســت. نوحه باید تکرار شود. اگر نوحه تکرار شود و دهان 
بــه دهان بچرخد، مورد نظر و عنایــت اهل بیت)ع( قرار می گیرد اما زمانی که 
دنبال روز و جدید خواندن باشــیم و این رقابت های دنیایی وجود داشته باشد، 
اهل بیــت)ع( نگاهی نمی کنند یادم می آید روحانی بزرگوار و واعظ منبرخوان 
روســتای مرزون کلا مرحوم حجت الاسلام افتاده در خصوص مداحی مداحان 
در مراسم ختم و هفت متوفیان می گفت مُوری)موری   در لغت به معنی مویه 
و در موســیقی آوایی است که از سوی بستگان با صدای بلند سر داده می شد( 
را که زنان انجام دادند تو باز چرا اینطوری می خوانی لااقل در مورد اهل بیت و 

مصائب و سختی های آنها مطالبی را بخوان.
در کودکی و نوجوانی شما در اسکومحله آیا مداح بود؟

زمان کودکی من در هفت هشت سالگی مداح و مرثیه خوان نبود و فقط من 
مداحی می کردم و چون بلندگو وجود نداشــت مردم شب هفتم محرم تا صبح 
حسینیه را خالی نمی کردند و سینه زنی می کردند و با چی از عزاداران پذیریایی 

می نمودند و تاسوعا و عاشورا هم به همین صورت بود.
در آن سن کم آیا صدایتان گرفت؟

آن زمان که دکتر و دوا نبود و به صورت سنتی مریضی را درمان می کردند 
و زمانی که بخاطر مداحی گلویم می گرفت خاکستر داغ آتش)کِلهِن( را با نمک 
مخلوطمی کرد و داخل پارچه ای می گذاشــت و دور گلویم می بست و خیلی 

زود هم افاقه می کرد.
آیا نزد کسی شاگردی کردید؟

نزد هیچ استادی شاگردی نکردم و همیشه قلم و دوات همراهم بود و از ذوق 
و علاقه شخصی خودم متن نوحه ها را جمع آوری و می نوشتم و صدای مداحان 

را هم با تمرین و تلاش خودم تقلید می کردم.
تعزیه هم خواندید؟

خیلی کم. اما یکبار نقش حضرت زینب )س( را در تعزیه به من دادند که با 
لطف خدا و عنایت خود خانم به خوبی اجرا کردم.

برای انتخاب اشــعار و نوحه های خود که از قالب سنتی خود بیرون 
نزند، چه ملاک ها و معیارهایی دارید؟

از مداحــان می خواهم تعیین کردن پاکت و صله را کنار بگذارند. اگر به امام 
حسین)ع( ایمان و اعتقاد داشته باشیم، می دانیم که او نوکر خود را رها نمی کند 
و لنگ نمی گذارد. ایشــان به نوکر خود میان مردم عزت و آبرو می دهد، آبرویی 
می دهد که با هیچ پولی قابل قیاس نیســت. شعر هم باید مفهوم داشته باشد. 
وقتی شــعری را می خوانی، اول باید به دل خود مداح بنشیند. اگر به دل مداح 

نشست می تواند به جان و دل مستمع هم بنشاند.
مداحان قدیمی و مداحان سنتی هر شعری نمی خوانند و هر نسبتی 

به اهل بیت)ع( نمی دهند. این حرف را قبول دارید؟
اولین چیزی که در دســتگاه امام حسین)ع( وجود دارد، آداب نوکری است. 

طرز لباس پوشیدن و حرکات و نشست و برخاست با مردم و احترام به مستمع 
همه جزو این آداب اســت. در مرحله بعدی هم شعر خوب باید انتخاب کرد و 
خواند. بنابراین مداح باید شــعری را انتخاب کنــد که با آن جایگاه بالای اهل 
بیت)ع( را وصف کند، نه اینکه شــأن رفیع آنها را ما با شعر و گفتار خود پائین 
بیاوریم. مداح قدیمی به این نکات بسیار توجه دارد و امیدوارم مداحان جوان تر 

هم از بزرگ ترها درس بگیرند و شأن اهل بیت)ع( را رعایت کنند.
از صله و پاکت بگویید که بزرگ  ترها چه منش و روشی در این زمینه 

داشتند؟
مداحان قدیمی که الان هم بســیاری از آنها هســتند، عبا روی دوش دارند 
و کت بلندی مشــابه پالتو تن می کنند. حتی قشــری از آنها یک کلاه بر سر 
می گذارنــد که این طیف قائل به رعایت آدابــی بودند و هرجایی نمی رفتند و 
هر لباسی هم نمی پوشیدند. در مجالس روضه قدیمی و خانگی پول را بانی در 
نعلبکی می گذاشت و مداح برمی داشت. نه حرفی بود که کم داد یا زیاد. هرچه 

بود برمی داشتند و عجیب این پول ها هم برکت داشت. 
اولین هدیه بابت مداحی چقدر به شما دادند؟

یادم می آید بعد خواندن مداحی مبلغ ۵ تومن را به عنوان هدیه به من دادند 
که خیلی برایم ارزش داشــت بعد از آن زمانی که به سن بلوغ رسیدم و خودم 
مشــغول به کار شدم هرگز از مردم بابت مداحی پولی نمی گرفتم و در روزهای 
هفتم و تاسوعا و عاشورا که هنگام نوحه خوانی بعضی از عزاداران پول در جیبم 
می گذاشتند و من هم در پایان تمام پولها را به متولی تکیه و مسجد می دادم تا 

برای مراسم سیدالشهدا خرج کنند.
اشعار را از حفظ یا از روی نوشته می خواندید؟

 در کودکی و جوانی بخاطر تمرین فراوان بیشتر اشعار را از حفظ می خواندم 
اما به مرور زمان و با توجه به کهولت سن نوحه را از روی نوشته می خوانم.

مشوق اصلی شما برای ورود به مداحی چه کسی بود؟
من عاشق بودم و ســر از پا نمی شناختم و شاید باورتان نشود اولین و تنها 
مشوقم برای ورود به مداحی خودم بودم هر چند مادرم هم خیلی مرا حمایت 
می کرد تا همیشه در دســتگاه امام حسین باشم و دست توسل به سوی ائمه 

دراز کنم.
هیأتی هــا در مواجهه با افراد بدحجاب و بی حجــاب در مجالس عزاداری 

سیدالشهدا چه باید بکنند؟
متأسفانه این روزها شاهدیم که حرمت ها، کنار رفته است، اما باز باید توجه 
کنیــم این افراد بی حجاب و بدحجاب که به هیأت می آیند، ته دلشــان با امام 
حســین)ع( است. پیشنهادم به جلســات و هیأت این است که بدانند بالاخره 
تاریخ تکرار می شود و امروز هم این خانم بدحجاب یا آن جوان گنهکار می تواند 
برگردد و توبه کند. وظیفه ما پذیرش این افراد است. اگر رئیس هیأت، روحانی 
جلسه و منبری و من مداح بتوانیم از ۱۰۰ نفر، ۱۰ را جذب کنیم، وظیفه خود 
را انجام داده ایم. پس نباید با کار خود، آنها را از این دستگاه برانیم. باید بدانیم 
آنها شــیعه و محب اهل بیت)ع( هســتند که امروز به هر دلیل شیطان بر آنها 
غلبه کرده است و فریب خورده اند. ما باید با رفتار و گفتار خود کاری کنیم که 
او متوجه اشتباهش شود. من باید کاری کنم که او جذب شود. مسئول هیأت و 
ذاکر و منبری نباید با چشم بد به آنها نگاه کنند و پس بزنند، بلکه باید بپذیرند 

تا ان شاءالله جذب شوند. 
نقش مادر در تربیت فرزند چگونه است؟

نقش مادر در تربیت فرزندان بســیار حســاس و مهم است و مادرم با اینکه 
ســواد نداشت اما با همه ارادتش به ائمه اطهار)ع( تمام تلاش خودش را به کار 

گرفت تا مرا خوب تربیت کند.
از چه سنی نماز خواندید؟

تقریبا از سن شش سالگی شروع به نماز خواندن کردم و در چهارده سالگی 
روزه گرفتــم و یادم می آید مــن و حاج علیجان محمودی هنگام خرمن کوبی 
با اســب آنهم تو هوای گرم و طاقت فرسای تابستان روزه را نخوردیم و غروب 

افطار کردیم.
بیشتر خواب ها سندیت ندارد ولی خواب مربوط به علما و سادات و ... معتبر 

است. آیا هدف گریاندن مردم است؟
 نه خدا نکند. گریه یکی از ابعاد مجلس داری ماســت. من کاری به بعضی 

مداحان ندارم. گریه باید ناشی از شعور باشد. حضور قلب خیلی مهم است.
در خصوص مطالعه و مرور اشعار و سرودن برای اهل بیت برای ما توضیحی 

از روش کارتان بفرمائید؟
بله مطالعه داشــتم. اوایل مداحی و در حال و هوای جوانی، روش من به این 
شــکل بود که هرشعری که به دستم می رسید را می خواندم ولی الان دیگر به 
این روش خواندن برایم ســخت شــده اســت. اگر چه در این مسیر چندان از 
اساتید بهره نبردم، اما حافظه من الحمدلله خوب بود و شعر بسیار حفظ بودم. 
محفوظاتم از جوانی بخشی اش مانده است و این البته از لطف و عنایت خداست.

آیا شده هنگام خواندن نوحه بخشی از متن را یادتان برود؟
خوب طبیعی است ذهن آدمی فرار است و بعضی مواقع کلمات یادش می رود 
که این موضوع شــامل حال من هم شد و در نوجوانی هنگام خواندن مداحی 
بخاطر نداشتن مطالعه دچار اشتباه شدم و تا چند روز غذا نخوردم و حتی روی 

نگاه کردن به مردم را هم نداشتم و تا این حد خجالت می کشیدم. 
اصلی ترین ذخیره و اندوخته شما به عنوان یک ذاکر و ستایشگر اهل بیت 

علیهم السلام، چیست؟
من معتقدم اگر لطف کنند و ما را راه بدهند؛ این بزرگترین عنایت اســت. 
یعنی اگر ما آبرویی داریم از اهل بیت علیهم الســلام اســت. همه امید ما آنها 
هستند. ما خودمان هیچ نیستیم و از خود چیزی نداریم. اصلی ها آنها هستند. 
حرف من این است که هزار آره فروشنده به یک نه خریدار نمی ارزد. اگر خریدار 
بگوید قبول؛ ما ارزش پیــدا می کنیم و اگر قبول نکند ما به چیزی نمی ارزیم. 
فقط باید التماس کنیم که ما را از این درگاه بیرون نکنند. من اگر اســم امام 

حاج فضل الله محمودیان پیرغلام اهل بیت و از مداحان قدیمی شهر مقدس امامزاده عبدالله)ع( در گفتگو با صبح آمل:

آبرویم و هرآنچه دارم از عنایت امام حسین است 
نوکری امام حسین را با هیچ چیزی در دنیا عوض نمی کنم
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حسین علیه الســلام رویم نباشد، قیمت و قدری ندارم. قرار است امام حسین 
مطرح شود؛ نه ما.

اوضاع مداحی در این دوره و زمانه چگونه است؟
اوضاع مداحی در دوره و زمانه ای که هستیم؛ قدری خوب است. منتهی اگر 
تقوا بیشتر از این باشد بهتر می شود یعنی مدح امام حسین کردن هدف باشد نه 
مطرح کردن خود؛ در این قضیه دو حالت داریم. یکی این که کسی می خواهد 
خودش را مطرح کند و یکی هم هســت که بنای مدح امام حســین را دارد، 

خودش را اصلًا نمی بیند. شایسته تر، این حالت دوم است.
اصل مداحی اهل بیت علیهم الســلام چیست و وظیفه مداحان جوان چه 

می باشد؟
اصل مداحی اهل بیت علیهم الســلام این اســت که ما آمده ایم در این راه 
فدا بشــویم که شاید قبولمان کنند. اصلًا طلبکار نیستیم ولی آن دسته ای که 
طلبکارانه با این مســئله به این قشــنگی و زیبایی برخورد می کنند من فکر 
می کنم که اشــتباه می کنند. چون مسئله خیلی زیباست. دستگاه سیدالشهدا 
و کلًا معصومین )ع( خیلی زیبایی دارد و سراسر قشنگی است. توصیه من این 
است که مداح جماعت، مخصوصاً جوان ها، باید استاد داشته باشند و یک استاد 
کارآزموده و با تقوایی را انتخاب کنند و از او درس یاد بگیرند مداحی کردن تنها 
شــعر ساختن و صدا نیست. مداحان جوان باید شاگردی کنند و علم بیاموزند 
و علم و هنر اسلام را در کنار هم بفهمند. دیگر اینکه روضه باز، تعبیر قشنگی 
نیست! حرف من این است که سعی کنیم روضه هایی که می خوانیم روضه های 
محترمانه ای باشــد. دائم نگوییم روضه باز! این عبارت، قشنگ نیست. معلوم 
نیست اصلًا حضرت صاحب الزمان ارواحنافداه این تعابیر را بپذیرند بنابراین از 
کنار روضه محترمانه باید عبور کرد. کربلا خیلی زیبایی ها دارد. صحنه عاشورا 
فقط ابدان مطهر و مقدس به زمین افتاده ای نیست که دائم از آن بخوانیم. قرار 
نیســت با هر حرف و توصیفی از مردم اشــک بگیریم. اساساً قرار نیست تمام 

حرف ها و هر حرفی را در روضه زد.
در مورد تقویت و پرورش صدا چه نظری دارید ؟

اینها نکاتی است که هر خواننده، خودش باید توجه داشته باشد جنس صداها 
با هم متفاوت اســت اگر کسی دو دانگ صدا دارد، نباید از خودش چهار دانگ 
صدا توقع داشته باشد آن چیز که خدا داده همان است. تنُِ صدا، مقدار زیبایی یا 
نازیبایی صدا که دستِ کسی نیست. امّا تقلید هم انسان را به جایی نمی رساند.

به نظر شما تقلید آیا خوب است؟
تقلید ممکن است ابتدای راه بتواند شخص را حرکت دهد که به اعتقاد من 
تقلید در ابتدای کار، یکی از واجبات اســت یعنی کسی که می خواهد ابتدا به 
ساکن، خوانندگی را شروع کند چون خودش را هنوز پیدا نکرده، مجبور است 

تقلید کند؛ برای اینکه بتواند کارهایی نسبتاً معقول ارایه دهد.
هیئت های امروز چقدر با هیئت های قدیمی تفاوت دارد؟

در قدیم این طور بود که در جلســه جامعه مداحــان به یک پیرمردی که 
ســال ها ذاکری اهل بیت علیهم الســلام را کرده بود می گفتند که او بخواند و 
بقیه گریه می کردند و سینه می زدند. او هم با چشمان گریان مداحی می کرد و 
در این کار اخلاص داشــتند. البته امروز هم مداحان بسیار خوبی داریم. بعضی 
مداحان هســتند که بدون وضو مداحی نمی کننــد در حالی که برای مداحی 
داشتن وضو ضروری نیست. اما آنها ادب را رعایت می کنند تا در کارشان اخلاص 
داشــته باشند که این خیلی خوب است. به همین دلیل می بینیم نفس بعضی 

مداحان این اندازه سوز دارد. 
در این سال هایی که توفیق نوکری امام حسین )ع( را دارید چه عنایاتی به 

شما شده است؟
عنایت از این بهتر که با این ســن هنوز صدایم باز اســت و می توانم بخوانم. 
همین که ما را انتخاب کردند، خودش یک موهبت و همان چیزی اســت که 
ایشــان به ما داده اند. این موضوع به نوعی حکایت ما و ارباب است و هرچقدر 
هم که بد باشــیم باز هم  مورد لطف ایشــان هستیم و همین را از امام حسین 
می خواهم. خیلی از هم دوره ای های ما یا رفتند یا اینکه خانه نشین هستند. من 
فقط دوســت دارم نوکر باشم، همه دنیا به من بگویند بهَ بهَ یا بگویند اهَ اهَ برایم 
فرقی ندارد! اگر ارباب یک اشاره بکند، مرا بس است! بنابراین باید شاکر نعمت 
حضرت حق و ائمه طاهرین باشــیم که در این دنیای بزرگ، توانســته ایم در 

خدمت مکتب تشیع و نظر لطف خاندان اهل بیت علیه السلام باشیم.
به نظر خودتان آیا توانســتید آنطور که می خواهید برای امام حسین علیه 

السلام کار کنید؟
هرگز. اگر هم کســی چنین ادعایی داشته باشد، شاید خلاف گفته باشد و 
کار کردن برای امام حســین علیه السلام هم درصد دارد و به هرحال برخی ها 
در حد بالا و در اوج نوکری و خدمت هســتند و برخی ها صرفا در این دستگاه 

فقط حضور دارند.
حاج آقا محمودیان بعد از این همه سال خدمت در دستگاه امام حسین، چه 

صحبت ماندگار یا توصیه ای و حکایتی دارید؟
ممکن اســت خود من آن اســتعداد و لیاقت دیدن را نداشته باشم اما تمام 
کسانی که به مدارج بالا و والا رسیدند از این کانال رسیدند. بنابراین باید بدانیم 
که هرچه داریم از سیدالشــهدا علیه الســلام داریم. البته منظور فقط مداحان 
نیســتند و همه آنهایی که با امام حسین در ارتباط هستند، از این نعمت بهره 
مندند. بنابراین همیشه مدیون ایشان هستیم. همین ایام اربعین را ببینید جه 
غوغایی می شــود و مردم چطور سواره و پیاده، خودشان را به حرم سیدالشهدا 
علیه الســلام می رسانند و برای ارتباط و ارادت بیشتر به ایشان چنین راهی را 

برمی گزینند. 
اگر قرار باشــد درخواستی از سیدالشهدا داشــته باشید، آن درخواست 

چیست؟
انســان همیشه محتاج است اما اگر خصوصی و برای خودم باشد، عاقبت به 
خیری و ســلامتی خودم خانواده و هم مردم عزیز کشورم را می خواهم و مهم 

تر اینکه این نوکری و عرض ارادت بنده حقیر را به احسن وجه قبول بفرماید.

تا حالا شــده پیش خود و در خلوت خودتان بگویید ای کاش شغل و حرفه 
دیگری را انتخاب می کردم؟

هرگز و حتی اگر فرصتی به من داده شود و بتوانم به گذشته برگردم باز هم 
با افتخار ذاکری اهل بیت)ع( را انتخاب می کنم. شاید برخی ها فکر کنند که این 
صحبت هایتان کمی شــعارگونه است. من به این حقیقت رسیدم و اصلا شعار 
معنایی ندارد و مردم برای این ساحت مقدس ارزش قائلند و معتقدم مداحی در 
دستگاه امام حسین و ائمه اطهار)ع( به آدمی عمر با عزت و اعتبار می دهد و ما 

باید قدر خودمان را بدانیم.
اینکه مداحی جمعیت داشته باشد، ارزش است؟

اگر در جلســه ای برای مداحی دعوت می شــوند نگویند، جمعیت حاضران 
مجلست همین است؟ مگر جلسه امام حسین )ع( را نفری حساب می کنند؟! از 
کجا می دانی شاید یکی از همان پنج شش نفر امام زمان )عج( باشد. باید بدانیم 
ما تنها نوکر نیستم، آن کسی که سینه می زند از من بیش تر نوکر است، اگر او 
نباشــد من نیستم، آن کسی که پای منبر می نشیند و گریه می کند اگر نباشد 
من نیســتم، پس همه نوکر هستند این ارزش نیست، بلکه مسئولیت بیش تر 
اســت. جوان ها مانند کبوتر هستند که به هر طرفی می روند، ولی آن کسی که 

دنبال کننده بیش تری دارد باید بداند که مسئولیتش بیش تر است. 
یک مداح چه قدر به حرف هایی که می زند باید عمل کند؟ 

 قطعا عمل به آنچه می گوییم از هرچیز دیگری مهم تر اســت. تجربه نشان 
داده آقایانی که اهل موعظه، بحث و خطابت هستند و یا مداحی می کنند، وقتی 

خودشان هم عمل کرده اند، نتیجه کارشان بیشتر بوده است.
مورد اعتماد مردم روستا هستید؟

از لطف امام حسین و توجهات حضرت حق، اعتباری به من رسید که مردم 
در گذشته بیشتر به واسطه قرآن ســواد داشتنم و همین مهم برای استخاره، 
ساعت خوش، انجام معامله و خرید و فروش ملک یا مشورت در خصوص ازدواج 

فرزندانشان پیش من می آمدند که همه اینها برکت این خاندان است.
طی سال ها  ذاکری در ثنای تک تک اهل بیت علیه السلام، بند دل شما و 

دخیل شما در آستان مقدس کدامیک از اهل بیت علیه السلام است؟
نمیشه فرقی بین این بزرگواران قائل شد و همه برایم عزیز هستند و ذاکری 
در خانه اهل بیت)ع( برایم بســیار شیرین و لذتبخش و افتخاری بزرگ است 
اما ارادت خاصی به سیدالشــهدا امام حســین )ع( و حضرت اباالفضل العباس 

)ع( دارم. 
به نظر شما مداحی یک چیز ذاتی است یا اکتسابی؟ 

این را باید بدانید که خیلی ها آمده بودند و خیلی فوری هم فراموش شدند. 
خیلی ها ماندگار شدند. خیلی از شــاعرها را که معروف شدند معلوم است که 
امضا کردند. خوانندگی هم همین اســت . من گاهاً در خلوت خودم می گویم 
که یا اباعبدالله بعد از هفتاد و خوردی سال نمی توانی به من بگویی برو. اینهمه 
ســال من را نگه داشــتی. اگر به دردت نمی خوردیم همــان روز اول ما را رها 
می کردی. علاقه را گرفتن و یا توفیق را از ما گرفتن که برای این ها سخت نبود 
و کاری نبود. قبول کرده اما همه مداحان و هیئتی ها باید این قبولی را مراعات 
کنند چون بدون دعوت نمی شود جایی رفت و باید در نظر داشت دستگاه امام 
حســین)ع( خیلی بالاتر از این هاست و قابل تأمل است که دعوت شدیم ولی 

اسم مان را قلم نزنند و دفعات بعد از قلم نیفتیم و همیشگی باشیم.
تأثیر شعر خوب در امر مداحی چیست؟

اشعاری خوب هستند که معنادار و بامحتوا باشند و بر شنونده تاثیر بگذارند 
و واقعیت را به سادگی به دور از مبالغه بیان کنند و معرفت, بصیرت و اشتیاق 

نسبت به اهل بیت علیهم السلام از برکات آن است. 
تعصب براي بچه هیئتي لازم است، میزان و حدود این تعصب باید چگونه 

باشد؟
بنده خودم به هیچ هیئتي وابسته نیستم و تعصب به هیچ هیئت مشخصي 

ندارم و به خانواده هم مي گویم که ســعي کنید به کل مجالس اهل بیت)ع( و 
اباعبدالله الحســین)ع( تعصب داشته باشید و همه را یکي بدانید نه تعصب به 
یک هیئتي که ما را از گردونه خارج کند یکدفعه میبینیم که خداي ناکرده امام 
حسین )ع( خودشان در گوشه اي هستند و ما داریم به هیئتمان تعصب نشان 

مي دهیم. و این درست نیست. 
شرط ماندگاري یک هیئت چیست؟

شرط موفیقت این است: هیئتي را که انتخاب کردند در آنجا نوکري کنند، 
خودشــان هم یک روحاني کوچک باشــند! هم تقوا داشته باشند و اخلاص! با 
ظاهر کاري درست نخواهد شد علمش را داشته باشند که اگر یک روز روحاني 
نیامد بتواند خودش مجلس را اداره کند و باز هم بالاتر از همه، اخلاص است. 

چه ویژگی هایی سبک مداحی شما را از گذشتگان متمایز می کند؟
اشعار همان شعرهایی هستند که شاعران نوشته اند اما نوآوری ممکن است 
بصورت آهنگی باشــد که هم متین بوده و هم برای قشر جوان جالب است. در 
دوران گذشته اغلب مداحان فقط شعر می خواندند ولی امروزه و در سبک های 
جدید مداحی استفاده از نثر نیز بسیار رایج شده و نقل یک روایت تاریخی نیز  
میتواند بسیار موثر واقع شود. بنده در این زمینه بسیار کار کرده ام و در میان 
مداحی خود گاها برخی روایت های تاریخی مستند را نقل می کنم که با مقاتل 
معتبر و ســیره اهل بیت متناسب باشد. البته هنوز هم خود را محتاج آموزش 

می بینم چرا که این حوزه بسیار وسیع می باشد.
آیا برای کارتان دستمزد هم تعیین می کنید؟

شــخص خودِ من هیچ وقت برای کارم دستمزد تعیین نکردم و نرخی هم 
نداشتم و فقط برای رضای خدا و خشنودی دل ائمه اطهار می خواندم.

  یعني مداحي را به عنوان یک شغل انتخاب نکردید؟
این تجارت و کاســبی است و قطعا اشتباه است. به هیچ عنوان. هرچند که 
خود اهل بیت)علیهم السلام( روزي ما را مي دهند اما خدمت به آنها آنقدر مقدس 
است که خود من هیچ گاه به دید شغل به آن نگاه نکردم و نمي کنم. همیشه در 
سخنراني هایم براي مداحان، رؤساي هیئت ها و مستمعین گفته ام اگر یک مداح 
بداند خدا چه قداستي به او داده و مستمع بداند که چه سعادتي نصیبش شده، 
هیچ وقت از بعد مادي به برنامه ها نگاه نمي کند و قدر این نعمت الهي را بیشتر 
مي داند. من واقعا مدیون خانواده ام هســتم چون همیشــه و در همه حال مرا 
همراهي کرده اند. احساس می کنم که هرچه در زندگی دارم، از لطف و مهربانی 
امام حسین )ع(اســت، زیرا در این راستا موفقیت های زیادی را مدیون همین 
مداحی برای امام حســین )ع( و اهل بیت )ع( هستم و وقتی مداحی می کنم، 
تلاش می کنم، تا بیشــتر درس ها و برنامه هایی را که امام حسین )ع( به خاطر 

آنها به شهادت رسید، را بیان کنم.
مداح امام حسین ع پسند یعنی چه؟

بعضي از مردم دلشان مي خواهد براي مراسم و برنامه هاي مولودي و عزاداري 
براي ائمه)ع( مداحي بیاورند که بتواند افراد بیشتري را به مجلسشان جذب کند 
ولي فقط توجه به این موضوع مهم نیست، بلکه ما باید ببینیم مداحي که از او 
دعوت مي کنیم، چقدر موردپســند امام حسین)ع( است. من از مردم خواهش 
مي کنم که وقتي از مداحی براي مراسم شان دعوت مي کنند، ببینند آنها چقدر 
مي توانند رضایت امام زمان )عج( را جلب کنند. همچنین از جوان  ها مي خواهم 
که در هیئت هاطوري ظاهرشان را درست کنند که امام حسین)ع( بپسندد و به 

جاي افسوس، یک لبخند بزند. 
پیرغلام یعنی چی؟

کنایه از شــخصی است که در بارگاه اهل  بیت، سال ها افتخار نوکری داشته 
و در این راه به پیری رسیده است. معتقد هستم روضه بیشتر جوششی است و 
در درجه دوم، کوشش در آن نقش دارد، همچنین پیرغلام الزاماً نباید پیر باشد 
بلکه باید صفت پیری یعنی پختگی را داشته باشد لذا اگر کسی استعداد و تجربه 

داشته باشد پیرغلام است.
فکر می کنید چرا الان مداح ها به حرف بزرگ ترها گوش نمی کنند؟

در کل نسل جدید نسبت به ما که نسل قدیم هستیم حرف شنوی کمتری از 
بزرگترها دارند و مستقلا تصمیم می گیرند و بیش تر تمایل دارند از سبک های 
جدید و مدرن برای مداحی استفاده نمایند که با حفظ قداست اشکالی ندارند 

سبک های جدید ارائه دهند.
نظر شما درباره مسجد رفتن و ارتباط هیئتی ها با مسجد چیست؟

مســجد رفتن خوب است و سبب اتحاد بیش تر می شود، ولی خب خیلی ها 
به دلایل مختلف شرایط حضور مرتب و منظم در مسجد را ندارند و همین که 

ارتباطشان با اهل مسجد و هیئت قطع نشود تا حدودی کفایت می کند.
ظاهر مداح چقدر اهمیت دارد؟

ظاهر مداح باید با ســمت و جایگاه او در جامعه همخوانی داشــته باشد و 
همچنین بیانگر تدین وی است و نباید فقط ظاهرسازی باشد.

یک مداح باید چگونه باشد و چگونه رفتار کند؟
باید اخلاص، صداقت، تواضع و فروتنی و بصیرت داشته باشد و از دستورات 

ولی فقیه حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای)مدظله العالی( اطاعت کند.
آیا گرفتن پول برای روضه خوانی اشکال دارد؟

خیــر، ولی با نرخ تعیین کردن و معامله با روضه خوانی مخالفم، چون هدیه 
معنــوی که بخاطر این امر از ائمه )ع( می گیرم خیلی با ارزش تر و با برکت تر 

از هدیه مادی است.
به نظر شــما عزاداری امام حسین)ع( باید چه ویژگی داشته باشد و هیئت 
خوب چه هیئتی است؟ چگونه می توانیم برای امام حسین )ع( عزاداری کنیم؟

عزاداری برای امام حســین)ع( نباید فقط محــدود به خواندن مداح و گریه 
کردن شــنونده و حاضران شود، چون ایشان به خواندن و گریه کردن ما نیازی 
ندارند و باید بر بیان کرامات و زندگینامه ایشان و بکار بردن آن در زندگی خود 
باشــد و هدف قیام اباعبدالله که همان حفظ دین و آزادگی و هیهات من الذله 

اســت را بکار ببریم. اما هیئتی خوب است که ساده باشد و عاملان آن مخلص 
باشند و ســخنرانان و مداحان آن با سخنان مخلص و خداپسندانه سهمی در 

هدایت مردم به راه راست و خدایی داشته باشند.
هیأت ها چگونه می توانند در مقابل نفوذ فرهنگی سد ایجاد کنند؟

با برگزاری برنامه های مناســب و ایجاد اتحاد و یکپارچگی و القا روشنگری 
و تدبیر بین مردم و اســتفاده از حضور ســخنرانان با تجربه می توان در مقابل 

تهاجمات فرهنگی ایستاد. 
نقش مداحان در جذب جوانان و هدایت آنان به ســمت معارف اسلامی به 

چه میزان است؟ 
اخلاق و رفتار خوب، حضور در عزاداری ها و مراســمات بعنوان الگویی برای 
جوانان، اخلاص و فروتنی در ارتباطات و روابط خوب با نسل جدید و رفاقت با 

آنها و گوش دادن به حرف های دلشان نقش بسزایی دارد.
مداحان در دعوت جوانان به پرشور بودن هیئت های امام حسین)ع( چقدر 

می توانند موثر باشند؟
تشویق و دعوت کردن جوانان به حضور در هیئت ها، حفظ حرمت و خطاب 
کردن آنها به عنوان مهره اصلی در برگزاری پرشور این مراسمات سبب اشتیاق 

و استقبال جوانان و ایجاد علاقه می شود.
زمان قدیم مجوز ذاکری اهل بیت )ع(  و عبای نوکری را چه کسانی می دادند؟

آن زمان رسم بر این بود که فرد باید در جلسات شرکت می کرد، در انجمن ها 
حضور پیدا می کرد و به قول انجمنی ها ســیلی انجمن را می خورد تا غلط های 
شــعر او را بگیرند، سپس آداب را می  آموخت. بعد که می فهمیدند او می تواند و 
لیاقتش را دارد، بزرگان قوم مداح در جلساتی که داشتند، هماهنگ می کردند 
و بعــد از تایید، به او عبــا می دادند. البته فقط عبا نبود، لباس بلند بود، کت تا 
نزدیک زانو و آنهایی که سادات بودند یک کلاه سبز روی سرشان می گذاشتند 
و آنهایی که سادات نبودند کلاه سفید رنگ یا رنگ دیگری غیر از مشکی و سبز 

برسر می گذاشتند.
رســم مجوز گرفتن دیگر وجود ندارد و امروز مداحان جوان با گوش کردن 

اثر یک بزرگ تر و تقلید از آن ادعای مداحی دارند. چرا به این سمت رفتیم؟
الان همــه چیز مثل شــغل ها، کارها، روش ها تغییر کــرده، و مداحی هم 
همینطور است. در گذشــته اینطوری نبود که هر کسی وارد خوانندگی شود. 
یک زمانی مداحی می خواند، جا نبود و وقتی جا نبود، می گفت درها را ببندید. 
بعد من روزی به جلسه ای رفتم، دیدم مداح جوانی در حال خواندن است همان 
اشعار پیرغلام اهل بیت را هم می خواند در حالی که یک سوم حسینیه پر هم 

نشده بود.
امروز کار به جایی رســیده که برخی از مداحــان با خالکوبی و لباس های 

نامناسب در جلسه می خوانند. دلیل این همان استاد ندیدن است؟
این را ما نمی توانم بگوییم. اشــتباه است. باید علما و بزرگان بگویند. حرف 
ما خریدار ندارد؛ چون اگر ما بگوییم، می گویند به ما حســادت می کنند که ما 
بهتر می خوانیم! در گذشته یک بیت شعر را نباید از رو می خواندیم،  باید حفظ 
می کردیم. الان داخل گوشی ها پر از شعر است! حالا درست یا غلط و افراد هم 
در جلسات می خوانند و به نظرم مداحان جوان حتماً باید استاد داشته باشند و 

البته باید اخلاق بیاموزند!
مداحی بزرگان و اساتید شما به چه صورت بود و چه تفاوتی با کار امروزی ها 

داشت؟
اولاً آنها شعرهای بی کیفیت نمی خواندند و زحمت می کشیدند تا شعرهای 
بالا بخوانند که امروز اگر آن شــعرها را بخوانیــم بعضی ها معنا و مفهومش را 
نمی فهمند. الان مردم گوش نمی کنند. یک ذکر کوتاه می گویند و بعد هم شروع 
به خواندن می کنند، دیگر اینطور نیســت که یک شعری بخوانند که مثلًا امام 
حسین برای چه شهید شد؟ یا اهل بیت چه می گویند و مقام آنها چیست؟ در 
گذشته ما نوحه خوان، مرثیه خوان، مساله گو و خطیب به صورت جداگانه داشتیم 

و هر کدام راه خودشان را می  رفتند اما الان شرایط فرق کرده است. 
 سربازی رفتید؟

مادرم تنها سرپرست خانواده بود برای همین مرا به عنوان کفیل ایشان قبول 
کردند و با طرح مصدقی و پرداخت دویست تومان از خدمت سربازی معاف شدم 

و برگه اش هم الان موجود است.
چند سالگی ازدواج کردید؟

اگر اشــتباه نکنم حدود بیست سالگی بود که مادرم دختر یکی از بستگان 
نزدیک را که همســایه ما هم بودند برایم انتخاب کرد و از آنجائیکه کم و بیش 
همدیگر را می شناختیم قبول کردم و روز عقد با اسب به روستای هلومسر دنبال 
حاج آقا رجایی رفتم و در خانه ما با حضور چند تن از بزرگان و ریش سفیدان 
محله صیغه محرمیت جاری شد و با مهریه خیلی کم بله را از حاج خانم گرفتیم. 

حضور همسرتان چقدر در پیشرفت شما موثر بود؟
اگر بگویم همه اعتبار زندگی امروزم را مدیون تلاش حاج خانم هستم دروغ 
نگفتم چرا که از همان ابتدای شروع زندگی با کار و تحمل سختی ها پا به پای 
من در زندگی دوید و با پای پیاده تشت پر از ماست را از روستای اسکومحله تا 

شهر آمل به سر می گرفت و غروب پس از فروش به خانه بر می گشت.   
از امامزاده عبدالله بگوئید؟

دیواربنای قدیمی امامزاده عبدالله تقریبا سه متر و سقف آن هم سفالی بود و 
محل زیارت هم با چوب ضریحی ساخته بودند و روی قبر گذاشته و روی آن را 
با پارچه سبزی پوشانده بودند. کنار آستانه که فاصله ای هم با آن نداشت حوض 

کوچک گلی قرار داشت.
اعتقادات مردم نسبت به این امامزاه جلیل القدر چطور بود؟

عقیده و اعتقاد متعلق به عصر خاصی نیســت و مردم هر دوره ای با توجه 
به نیت دلشــان نذر می کردند و حاجت می گرفتند.اما قدیم قلب مردم شاید به 
جهتی خیلی صاف و ساده بود و آنقدر به امامزاده عبدالله اعتقاد داشتند که در 
صورت گرفتاری یا مبتلا شــدن به بیماری از راه دور و نزدیک خودشــان را به 
آســتانه می رساندند و هر آنچه از پول و طلا و متاع با ارزش گاو و گوسفند که 
همه دارای شان بود را تقدیم می کردند و خیلی ها هم حاجت می گرفتند تا آنجا 
که من هنگام بنایی در آنجا به چشم خودم جوانی اهل روستای کلاصفا را دیدم 
که نامزد داشت و بهگفته خانوادهو همراهانش دکترها جوابش کردند و در آخر 
او را به زیارت آقا آورده بودند که با صدای شیون و فریاد همه به آن سمت رفتند 
و با تعجب و در کمال ناباوری دیدند که روی پایش ایستاده که با یک زیرپیراهن 
داخل آب سرد حوض شد و بعد از آن زوار تمام زیرپیراهنش را تیکه تیکه کردند 
و در واقع شــفای کامل گرفت و پس از یک هفته در سلامت کامل چند روز را 

برای کارگری در آستانه مشغول به کار شد.
 در پایان اگر نکته ای باقی مانده است بفرمایید؟

در پایان دو درخواســت دارم. یکی از مردم شهر مقدس امامزاده عبدالله)ع( 
که همیشــه قدردان مداحان اهل بیت در این شهر باشند چرا که مداحان در 
این شهر افراد صالح و مخلصی هستند و هر آنچه دارند در طبق اخلاص نهاده 
انــد و مردم باید قدردان این افراد باشــند و از آنها تجلیل کنند. این امر باعث 
اقبال عمومی مخصوصا جوانان به مداحی اهل بیت و ادامه دادن راه پیشینیان 
و برپا بودن مراسم عزاداری سید الشهدا تا قیامت انشاءالله خواهد شد. مداحان 
اگر تشویق شوند جوانان و نوجوانان نیز تشویق خواهند شد تا در این مجالس 
حضور داشته باشند و بر عظمت و رونق آنها بیفزایند. پیامی هم برای مداحان 
جوان دارم و انهم اینکه از محضر اساتید مداحی استفاده ی فراوان ببرند و رشد 
و پیشرفت در این زمینه را تنها در سایه ی کسب فیض از اساتید بزرگوار مداحی 
در نظر داشته باشند. در انتها از شما عزیزان که در دفتر نشریه صبح آمل زحمت 

می کشید به نوبه خود تشکر می کنم و آرزوی موفقیت برای شما دارم.
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اســتاندار مازندران، گفت: ایران اسلامی به 
گفته کارشناسان ارشد جهانی، آینده درخشانی 
خواهد داشت و مسیر پیشرفت کشور به برکت 

خون شهدا همچنان ادامه دارد.  
سید محمود حسینی پور در یادواره شهدای 
بخش بلده اظهار داشــت: جمهوری اسلامی بر 
اساس دین مبین اسلام آدرس های درستی برای 
مردم جهان دارد که حاضر اســت این آدرس را 

در اختیار آنان بگذارد.
وی با بیان اینکه امید شــهدا، امید به مسیر 

انتظار اســت، افزود: ما ملت امام حســین )ع( 
هســتیم و تاکنون در برابر ابرقدرتها و استکبار 
جهانی ایستاده ایم و امروز نیز امید، جلوه هایش 

را در این کشور نشان می دهد.
اســتاندار مازندران، خاطرنشان کرد: شهدا 
اقتدار جمهوری اسلامی را در دنیا و کشورهای 
منطقه بالا برده اند و دولت سیزدهم در ۲ سال 
گذشــته با وجود سختی های فرارو با تبعیت از 
فرماندهی کل قوا، پرونده بین المللی هسته ای 

را مدیریت کرده که امروز آثارشان را می بینیم.

مقــام عالی دولت در مازندران یادآور شــد: 
اعتقاد به راه شــهدا معجزه خواهد کرد و امروز 
ایران اسلامی به هیج کشوری بدهکار نیست این 
در حالی بود که دولت مردمی سیزدهم، خزانه را 

صفر تحویل گرفته بود.
حسینی پور اضافه کرد: آنچه که از شهدا باید 
بیاموزیم مسیری هست که آنان آموختند و آن 
امید به آینده است و شــهدا در طول تاریخ به 
مردم امید دادند و جامعه را زنده نگه داشــتند، 
حادثه کربلا خونی در رگ های انسان های آزاده 

جاری کرد که تا به امروز روند انســان ســازی 
جامعــه جهانی دارد تداوم می یابد و بســیار با 

قدرت دنبال می شود.
بــه گزارش صبــح آمل و به نقــل از روابط 
عمومی اســتانداری مازندران، وی بیان داشت: 
شــهید همیشــه در گذر تاریخ و زمان زنده تر 
می شــود و حادثه کربلا در واقع حادثه انســان 
ساز شد، حادثه ای که امروز جلوه های الهی آن 
بعد از هزار و ۳۰۰ ســال روز به روز تابناک تر 

می شود .

استاندار مازندران:

اقتدار جمهوری اسلامی، 
مرهون جانفشانی شهداست

نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
برای تقویــت ورزش قهرمانی ۷۰۰ 

میلیارد تومان اعتبار تخصیص دادند
نماینــده قائمشــهر، ســوادکوه، 
سوادکوه شمالی، جویبار و سیمرغ در 
جلسه هیات ها و مسئولان هیات های 
ورزشی جویبار گفت: سعی مجلس بر 
ارتقا اعتبارات ورزش خواهد بود و در 
این مجلس نگاه ما به ورزش حرفه ای 

و قهرمانی بیشتر شد.
 ۷۰۰ حــدود  افــزود:  علیپــور 
میلیارد تومــان برای ورزش قهرمانی 
اعتبــار گذاشــتیم که در مقایســه 
 با قبل رشــد قابل توجهی داشــت. 

او بــا بیــان اینکــه اکنــون ورزش 
علمــی شــده و نیازمندیــم مربیان 
مــا آموزش های تخصصــی ببینند، 
ادامــه داد: کلاس های آموزشــی و 
زیرساخت های علمی و پژوهشی در 
ورزش موضوع مهمی است که باید به 

آن توجه بیشتری شود
علیپور گفت: ۱۵۰ میلیارد تومان 
اعتبــار بــرای تکمیل زیرســاخت 

ورزشــگاه ۵ هزارنفــری جویبار در 
دولت ســیزدهم و تزریق و اعتبارات 
خوبی هــم برای تکمیل ورزشــگاه 
شهید وطنی قائمشــهر هزینه شده 

است. 
 طرح تشــکیل بازاریاب ورزشــی

مدیرکل ورزش و جوانان مازندران نیز 
با تاکید براینکه در دستگاه ورزش و 

جوانان بدنبال روش های نو و ابتکارات 
جدید برای توسعه همه جانبه ورزش 
هستیم، گفت: برای نخستین بار طرح 
تشکیل بازاریاب ورزشی در مازندران 

کلید خورد و ابعاد مختلف این طرح 
 اکنون در حال بررسی و پیگیری است. 

رجبی شــهرداری ها و دهیاری ها را 
تاثیرگذار در توسعه رشته های مختلف 
ورزش دانست و افزود: اگر شهرداران 
زمین مناسب تهیه کنند این آمادگی 
وجود دارد تجهیزات و حتی آموزش 

ورزش گلف را تامین کنیم. 
به گــزارش صبح آمل و به نقل از 
خبرگزاری صدا و سیمای جمهوری 
اســلامی مازندران، وی با بیان اینکه 
جویبار پایتخت کشتی است و تجلیل 
از پیشکســوتان کشــتی را وظیفه 
می دانیم، ادامه داد: برنامه ریزی هایی 
 در اینخصــوص صــورت گرفــت. 

بــه گزارش صبــح آمل و بــه نقل 
ســیمای  و  صــدا  خبرگــزاری  از 
مازندران، رجبی گفت: بدنبال توسعه 
کشــتی در همه مناطق آسیب پذیر 
اســتان هســتیم و قرار است ماهانه 
یکبــار برنامــه ورزش همگانی را در 

نقاط مختلف استان اجرا کنیم.

رئیــس پلیس راهــور مازندران 
باختگان  گفــت: ۲۳ درصد جــان 
ناشــی از حــوادث رانندگی درون 
شــهری مازندران درحدود 6 ماهه 
نخست امســال مربوط به راکبان و 
ترک نشــینان موتورسیکلت ها بوده 

است
سرهنگ نصرالله بیگلری در حاشیه 
توزیع کلاه ایمنی به موتورسوارهای 
قانونمند در روســتای وســطی کلا 
شهرســتان آمل اظهار داشت: بیشتر 
موتورســوارهایی که در این مدت در 
سطح شهرهای استان جان خود را از 
دست دادند بدون کلاه ایمنی و بدون 

تجهیزات لازم در حال تردد بودند.
وی بــه راکبان موتورســیکلت ها 
توصیه کــرد حتمــا از کلاه ایمنی 
درزمــان اســتفاده از وســیله نقلیه 
استفاده کنند که ایمنی جان فرد در 

زمان تصادفات می شود.
بــه گفته رئیــس پلیــس راهور 

مازنــدران نداشــتن کلاه ایمنــی و 
برخورد شدید ضربه سرموتورسوارها 
درزمــان ســانحه به ســطح جاده، 
گاردریل ها و حتی خودروها بیشترین 

علت مرگ افراد است.
ســرهنگ بیگلــری بــه انجــام 
اقدامــات پیشــگیرانه پلیــس برای 
موتورسوار  راکبان  قانونمندترشــدن 

درسطح اســتان اشاره کرد وگفت: از 
سه سال گذشته آموزش های خوبی 
در راستای ارتقای فرهنگ ترافیکی به 
موتورسواران در دستور کار پلیس در 

شهرستانها قرار گرفته و دراین مدت 
طرح توزیع کلاه ایمنی رایگان نیز به 
موتورسوارهای قانونمند درحال انجام 

است.
وی افزود: از ابتدای امسال تاکنون 
تعداد یــک هــزار و۱۰۰ عدد کلاه 
ایمنی به راکبان موتورســوار استان 
اهداء شد و این روند تا پایان سال نیز 

ادامه خواهد داشت.
به گزارش صبح آمل و به نقل از ایرنا، 
رئیس پلیس راهور مازندران همچنین 
ازکاهش مدت زمان صدورگواهینامه 
با هدف ایجاد انگیزه برای علاقمندان 
استفاده از موتورسیکلت و همچنین 
راکبان بــدون گواهینامــه خبر داد 
وگفت: دراین راستا هشت آموزشگاه 
موتورسیکلت درشــهرهای مازندران 
به ظرفیت هــر دوره حدود یک هزار 
نفر ظرفیت سازی شده تا علاقمندان 
برای قانونمندترشــدن اســتفاده از 

وسایط نقلیه اقدام کنند.

مدیرکل حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس مازندران
اجرای ۱۵ هزار برنامه 

 هفته ی دفاع مقدس
 در مازندران

مدیــرکل حفظ آثار و نشــر 
مازندران  مقدس  دفاع  ارزش های 
با اشاره به اینکه همزمان با هفته 
دفاع مقدس ۱۵ هزار ویژه برنامه 
در اســتان برگزار می شــود از به 
پایان نرسیدن ساخت موزه دفاع 

مقدس ابراز نگرانی کرد.
سلامی  محمدحسن  سرهنگ 
بــا تاکید بــر حضور مــردم در 
صحنه های مجاهدت، از حماســه 
6 بهمن آمل بــه عنوان نمونه ای 
از ارزش ها نــام برد و گفت: بیش 
از ۵۰ درصد جنگ بر روی دوش 

مردم بود.
این مسئول با گرامیداشت یاد 
خاطره شهدای دوران دفاع مقدس 
خاطرنشان کرد: مازندران ۱۰ هزار 
و4۰۰ شهید تقدیم انقلاب کرده 
اســت و رزمندگان اسلام در ۱۲ 
یگان و ۲4 عملیــات در مقابله با 
دشمن حضور فداکارانه ای داشتند.

مدیــر کل حفــظ آثار نشــر 
ارزش های دفاع مقدس مازندران، 
از دفــاع مقدس به عنــوان یک 
گنجینه یاد کــرد و گفت: باید از 
ارزش های دفــاع مقدس در رفع 
چالش ها استفاده کرد تا در مقابل 
جنگ ترکیبی دشــمن که بسیار 
پیچیده تر از جنگ رو در رو است 

پیروز شویم.
سرهنگ سلامی از پیش بینی 
اجرای بیش از ۱۵ هزار فعالیت و 
برنامه توسط بخش های گوناگون 
جامعه در هفتــه ی دفاع مقدس 

خبر داد.
همایش  کــرد:  تصریــح  وی 
جهاد  پیشکســوتان  از  تجلیــل 
مقاومت در مرکز اســتان و از 6۰ 
هزار پیشکســوت دفاع مقدس و 
زنان پیشکســوت عرصه جهاد و 
مقاومــت و رژه نیروهای مســلح 
استان در روز جمعه از برنامه های 
ویــژه هفتــه دفاع مقــدس در 

مازندران است.
مدیــرکل حفظ آثار و نشــر 
مازندران  مقدس  دفاع  ارزش های 
از بر پایی نمایشگاه دفاع مقدس 
با بیش از 4۰ غرفه نیروهای مسلح 
و دســتگاه های اجرایی خبر داد و 
گفت: بازخوانی عملیات والفجر ۸ 
دفاع مقدس به مدت سه شب در 
موزه فرهنگی دفاع مقدس برگزار 

می شود.
به گزارش صبح آمل و به نقل 
ایسنا، سرهنگ سلامی حضور  از 
راویــان در مســاجد و مدارس، 
برگــزاری ۲۰ برنامــه متمرکز و 
۱۳۰۰ برنامــه در حــوزه زنــان 
و دفــاع مقــدس، ۲۰ برنامه در 
حــوزه روحانیــت و دفاع مقدس 
با محوریت 4۰۰ شــهید روحانی، 
جشنواره استانی ترنم فتح با پنج 
گروه و رونمایی از آلبوم موسیقی 
کــودکان دفاع مقــدس از دیگر 

برنامه های این هفته عنوان کرد.

خبرخبر
خبرخبر

 مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی
 و گردشگری مازندران:

 اقامت ۳۸ میلیون مسافر – شب تابستان
 در مازندران

میراث  مدیــرکل 
صنایــع  فرهنگــی، 
دســتی و گردشگری 
اقامت  شمار  مازندران 
مسافران را در تابستان 
جــاری بیــش از ۳۸ 
میلیون نفر شــب در 

استان اعلام کرد.
صادق برزگر با بیان اینکه مازندران از مقاصد گردشــگری است، افزود: 
از ۲۲ تا ۲4 شــهریور این اســتان میزبان بیش از ۳.۵ میلیون نفر – شب 
اقامت بوده اســت و بیشــتر بازدیدها و حضور مسافر در مناطق ساحلی و 
شهرستان های غربی بود و در این مناطق تراکم حضور گردشگران بیشتر 

بوده است.
وی با اظهار اینکه گردشگری نقش مؤثری در توسعه اقتصادی جوامع 
دارد، گفت: در مناطق غربی اســتان اقتصاد با محوریت گردشگری است و 
ضریب اشغال تأسیسات گردشگری در تابستان و تعطیلات بسیار بالا بوده 

و این مسئله نشان می دهد که در حوزه اقتصادی بسیار اثرگذار است.
وی مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری مازندران با 
عنوان اینکه حضور گردشگران ارتباط مستقیمی با توسعه اقتصادی استان 
دارد، گفت: طبق برآوردها به ازای هر ۱۲ گردشــگر وارده در منطقه یک 

شغل ایجاد می شود و این مسئله چرخه اقتصادی را فعال می کند.
به گزارش صبح آمل برزگر با اشاره به اقامت ۳۸ میلیون نفر شب مسافر 
ایام تابستان در استان گفت: برای رونق گردشگری باید زنجیره ارزش فعال 

و و دستگاه های مختلف هماهنگ شوند.

مدیرعامل شرکت چوب و کاغذ مازندران
تولید ۸۵ درصد کاغذ مورد نیاز وزارت 

آموزش و پرورش در مازندران
مدیرعامل شرکت چوب و کاغذ مازندران گفت: این شرکت موفق شد 
سال گذشــته ۷۰ درصد از نیاز کاغذ وزارت آموزش و پرورش برای کتب 
درسی ۱4 میلیون دانش آموز ایرانی را تولید و امسال هم بیش از ۸۵درصد 

کاغذ کتاب های درسی از تولیدات این کارخانه خواهد بود.
امید نیک نژاد اظهار کرد: با یک ســوم قیمت موجود در بازار، دفترچه 

اقتصادی تولید و عرضه می کنیم.
وی گفت : با مشارکت یکی از درگاه های فروش اینترنتی و چاپخانه ای 
و با اســتفاده از کاغذ ایرانی از ابتدای شــهریور ماه امسال ۳۸۰ هزار جلد 
دفتر مشــق ارزان قیمت 6۰ برگ و ۱۰۰ برگ تولید و به فروش رســیده 
و تا مهرماه برای رفع نیاز بخشــی از جامعه هدف ادامه خواهد داشت که 
با این کار بخشی از نیاز دانش آموزان کشور مرتفع خواهد شد. مدیرعامل 
شرکت چوب و کاغذ مازندران بیان کرد: در ذیل برنامه های دولت مردمی 
در برداشتن بخشی از بار اقتصادی از دوش خانواده ها و حمایت و مساعدت 
بانک ملی بخشی از کاغذ مورد نیاز مناطق محروم به صورت رایگان تولید 
و تامین خواهدشــد که در اینده در این زمینه اطلاع رسانی صورت خواهد 
گرفت. به گزارش صبح آمل و به نقل از فارس، نیک نژاد با اشــاره به تاکید 
مقام معظم رهبری مبنی بر امیدافرینــی در جامعه، افزود: ما از این پس 
زبان گویای دولت در انعکاس بخشــی از دست اوردهای فرهنگی خصوصا 
در حوزه فرهنگ و نشــر و کتاب بــوده و این امر را وظیفه ملی و میهنی 

خود می دانیم.

بیش از ۱۰ هــزار متر از اراضی کشــاورزی 
لاریجان در استان مازندران اعاده به وضع سابق

بیــش از ۱۰ هزارمتر از اراضی کشــاورزی در لاریجــان آمل، با هدف 
جلوگیری از تغییر کاربری زمین های کشاورزی در استان مازندران، اعاده 

به وضع سابق شد.
در اجــرای تبصره ۲ ماده ۱۰ قانون حفظ کاربری اراضی زراعی و باغ ها 
و در راســتای حفظ بســتر زمین و جلوگیری از تغییر کاربری زمین های 
کشاورزی، بیش از ۱۰ هزار متر از اراضی کشاورزی روستای “کنار انجام” 
بخش گزنک در لاریجان شهرستان آمل به وضعیت کاربری سابق بازگشت.

به گزارش صبح آمل و به نقل از خبرگزاری میزان، اکیپ اجرای احکام 
قضایی شــامل واحد حقوقی مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان و مرکز 
جهاد کشــاورزی گزنک با همراهی  عوامل نیروی انتظامی، ضمن حضور 
در روستای مذکور اقدام به تخریب مستحدثات غیرمجاز به تعداد دو فقره 
بنای نیمه کاره و دو فقره دیوارکشی خارج از طرح هادی مصوب روستای 

مورد اشاره کردند.

نماینده قائمشهر، سوادکوه، سوادکوه شمالی، جویبار و سیمرغ:

اختصاص 7۰۰ میلیارد تومانی برای ورزش قهرمانی 

رئیس پلیس راهور مازندران:

۲۳ درصد جان باختگان حوادث رانندگی درون شهری مازندران مربوط به موتورسواران است

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران:

ثبت نام ۲۰۰۰ کارجوی مازندران در سامانه جستجوی شغل
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران:

تعطیلی ۲۵ کارگاه و تونل معدنی پُرخطر در مازندران
مدیــرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران از ثبــت نام حدود دو هزار 

کارجوی استان در سامانه جستجوی شغل خبر داد.
به گزارش صبح آمل نیوز و به نقل از مهر، علی باقری در جلســه شــورای 
هماهنگی مدیران دســتگاه های تابعه وزارت تعاون گفت: هزار و ۹46 کارجو، 
۳۸۲ کارفرما و ۹۸۵ فرصت شغلی با ظرفیت ۲ هزار و ۳۱۷ نفر در سامانه سامانه 

جستجوی شغلی ثبت شده است.
وی با اعلام اینکه ســامانه جست وجوی شغل محلی است که کارفرمایان 
برای درخواســت نیروی کار مورد نیاز خود به ســامانه مراجعه و نسبت به 
ثبت اطلاعات خود اقدام می کنند، تصریح کرد: متقاضیان کار و کارفرمایان 
برای درخواست شغل و بکارگیری نیروی کار می توانند از طریق این سامانه 

ثبت نام کنند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران تصریح کرد: هزار و ۹46 کارجو، 
۳۸۲ کارفرما و ۹۸۵ فرصت شغلی با ظرفیت ۲ هزار و ۳۱۷ نفر در سامانه سامانه 
جســتجوی شغلی ثبت شده اســت که ۹۷۱ نفر معرفی و ۳۹۵ نفر بکارگیری 

شدند.
باقری با بیان اینکه فرایند کاریابی ها هوشمند شده است، گفت: بر این اساس 

کاریابی ها و کارجو و کارفرما به صورت برخط می توانند فرایند را ببینند.
وی با اشاره به اینکه بانک ها و دستگاه های اجرایی در خدمات به جامعه هدف 

تلاش بیشــتری داشته باشند، افزود: نقش شورای هماهنگی در پیشبرد اهداف 
برنامه ها مهم است.

بــه گزارش صبح آمل و به نقــل از مهر، مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
مازندران خواســتار مشارکت تمام دستگاه ها در اجرای برنامه های تحولی شد و 
گفت: سامانه رصد اشتغال توسط دستگاه ها انجام و پرداخت تسهیلات با جدیت 

دنبال شود.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران گفت: امســال پنج 
کارگاه معدنــی و ۲۰ تونل در اجرای تبصره ماده ۱۰۵ قانون کار و با 
توجه به شرایط پرخطر، با درخواست این اداره کل و دستور دادستان 

تعطیل شد.
علی باقری در بازدید از معدن زغال ســنگ شوکا شور آمل اظهار 
کرد: با توجه به اهمیت صیانت از نیروی انســانی منابع مادی کشور 
مقررات فصل چهارم قانون کار به موضوع حفاظت فنی و بهداشــت 

کار اختصاص دارد.
وی تصریح کرد: رعایت آیین نامه ها و دستورالعمل های حفاظتی و 
ایمنی مصوب شورایعالی حفاظت فنی برای کلیه کارگاههای مشمول 

قانون کار، کارفرمایان، کارگران و کارآموزان الزامی است .
این مسئول ادامه داد: کارفرمایان مکلف هستند در مهلت مقرر به 

رفع نواقص بپردازند و در غیر این صورت از طریق مراجع قضایی برخورد 
قانونی بعمل می آید.

باقری با اعلام اینکه با توجه به اینکه اولویت ما کارگاههای پرخطر مانند 
کارگاههای معدنی و ساختمانی اســت، افزود: در سال جاری تفاهم نامه 
مشــترکی فی مابین اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ســازمان نظام 
مهندسی، انجمن صنفی کارگران و استادکاران ساختمانی و اداره کل فنی 

و حرفــه ای به منظور آموزش ایمنی و مهارت به کارگران و اســتادکاران 
ســاختمانی برای افزایش و دانش این افراد و کنترل حوادث ســاختمانی 

منعقد شده است.
به گزارش صبح آمل و به نقل از فارس، وی خاطرنشــان کرد: در استان 
مازندران ۲۵ شــرکت معدنی فعال بوده و بیش از هزار نفر کارگر در حوزه 

معدن مشغول به کار هستند.
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وزیر کشور با بیان اینکه صنعت سبز صنعت 
شناخته شده اســت و من با صنعت سازگار با 
محیط زیســت حتما موافق هستم، گفت: باید 
توسعه صنعتی و صنایع تبدیلی و صنعت سبز 
تعریف شود و همه اســتانداردها رعایت شود و 
دولت حامی توســعه صنعتی اســتان براساس 

صنعت سبز است.
احمد وحیدی در جلسه شورای اداری استان 
مازندران اظهار کرد: در استان مازندران مسائل 
مختلفی وجود دارد، ظرفیت های استان بی نظیر 
یا کم نظیر بوده که می تواند اقتصاد کشاورزی و 

دریا پویایی داشته باشد.
وی ادامــه داد: صادرات محــوری یکــی از 
امتیازات اســتان اســت و این موضوع نیاز به 
مســائل اساسی است در اقتصاد دریا محور باید 

جریان مستمر صادراتی ایجاد شود برای توسعه 
صادرات نیاز بــه تولید انبوه داریــم و بتوانیم 
شفافیت و استانداردســازی در دستور کار قرار 

گیرد.
وزیر کشــور اضافه کرد: باید زیرساخت های 
لازم برای صادرات تامین شود، مازندران از حیث 
توســعه صادرات ظرفیت مناسبی دارد و اگر به 
درســتی انجام شود روند توسعه سرمایه گذاری 

به نتیجه می رسد.
وحیدی یادآور شد: استان مازندران باید یک 
الگو مناسبی برای فعال سازی ظرفیت ها باشد، 
انگیز و همت در بین مســؤولان استانی وجود 
داشــته دارد و نباید موقعیت های ایجاد شده را 

از دست داد.
وی در ارتباط با ایجاد صنعت،گفت: صنعت 

ســازگار با محیط زیست به عنوان یک موضوع 
اساسی در جهان مطرح و جا افتاده است، دولت 
موافق صنعت بوده و اگر صنعت ســبز باشد و 
دولت حامی توســعه صنعتی اســتان براساس 
صنعت ســبز اســت و حتما در محیط زیست 
همکاری لازم را دارند و به دنبال مانع تراشــی 

نیستند.
وزیر کشــور خاطر نشــان کرد: در توسعه 
صنعت باید برندسازی مناسبی انجام شود و از 

ظرفیت های ارزشمند به خوبی استفاده شود.
به گــزارش صبــح آمــل و بــه نقل از 
فارس، وحیدی با اشــاره به اینکه ســامانه 
مازندران  اســتان  بومی  الکترونیک  خدمات 
یک ســامانه مهم برای دولت اســت، گفت: 
بــا افتتاح این ســامانه بهــره وری افزایش، 
بروکراســی کاهــش و فســاد اداری از بین 
خواهــد رفت جــای قدردانــی دارد که در 

این نکات توجه می شود. به  استان 

وزیر کشور:

موافق توسعه صنعتی 
مازندران هستیم

نماینده مردم آمل در مجلس شورای اسلامی:

قیر رایگان پروژه ها باید تامین شود

رئیس هیات نجات غریق و غواصی مازندران:
نجات هزار و ۱9۴ غریق در آب های ساحلی مازندران

 مجموعه تلویزیونی
 »روجا و زیر درخت توت« رونمایی می شود

نماینده مردم آمل در مجلس شــورای اســلامی 
با بیان اینکه رد مصوبــه مجلس در خصوص توزیع 
قیر رایگان موجب متوقف ماندن پروژه  های عمرانی 
می شود، گفت: نباید بخش خصوصی را از مشارکت 

در پروژه  های عمرانی دلسرد کرد.
رضا حاجی پــور با انتقــاد از رد مصوبه مجلس 
شورای اسلامی در خصوص توزیع قیر رایگان از سوی 
هیأت عالی نظارت، عنوان کرد: در حال حاضر در یک 
هزار و 4۰۰ شهر و روستا پروژه  های عمرانی در حال 
اجرا بــوده و همه این پروژه ها در انتظار دریافت قیر 

رایگان بوده که با رد مصوبه مجلس بسیاری از این پروژه  مسکوت خواهد ماند.
وی ادامه داد: در یکی از شهرستان های حوزه انتخابیه ام، جاده ای به نام کلوده به ولیسده وجود 
دارد که در طول ۲ سال اخیر در این مسیر 4۳ نفر بر اثر تصادفات رانندگی کشته شدند. وقتی در 
قانون بودجه دولت ردیفی برای آن گذاشته از بخش خصوصی درخواست کردیم تا در این پروژه به 
شــرط تأمین قیر رایگان حضور یابد و شرکت هایی در این پروژه مشارکت کردند و با کمک بخش 

خصوصی پروژه کلید خورده است.
نماینده مردم آمل در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در همین پروژه وقتی قیر رایگان تأمین 
نشــود، بخش خصوصی دیگر مشــارکت خود را ادامه نخواهد داد و نباید جلوی مشارکت مردم و 

همیاری مردم را گرفت.
حاجی پور با بیان اینکه زیرسازی بسیاری از پروژه ها انجام شده و قول دادیم که قیر دولتی به 
این پروژه ها تزریق خواهد شد، گفت: انتظار ما این است که هیأت عالی نظارت ایرادات این قانون را 
برطرف کند و با نظارت دستگاه های نظارتی جلوی قاچاق گرفته شود نه اینکه به طور کلی صورت 

مسئله پاک شود.
بــه گزارش صبح آمل و به نقل از خبرگزاری خانه ملت، عضو کمیســیون آموزش، تحقیقات و 
فناوری مجلس تصریح کرد: امروز در یک شرایط سخت اقتصادی قرار داریم و مردم به این حداقل 

امکانات دل خوش کردند و با رد این مصوبه مردم و بخش خصوصی دلسرد می شوند

ناجیان غریق مســتقر در ســواحل مازندران از 
ابتدای طــرح دریا تاکنون هــزار و ۱۹4 غریق را از 

مرگ نجات دادند.
رئیس هیات نجات غریــق و غواصی مازندران با 
بیان اینکه ناجیان غریق مستقر در سواحل مازندران 
از ابتدای طرح دریا در نیمه خرداد تاکنون ۱۱۹4 را 
از غرق شــدن در دیا نجات دادند، گفت: ۹۰۰ نفر از 

نجات یافتگان آقا و ۲۹4 نفر خانم هستند.
نقــی کریمیان در خصوص زمان پایان طرح دریا 
نیز گفت: طرح دریا بر اســاس تقویم سالانه آخرین 
روز شــهریور پایان می یافت، اما با توجه به تعطیلی روز یک شــنبه مقرر شد ناجیان غریق در نوار 

ساحلی مازندران مستقر باشند.
وی ادامه داد: طرح دریا هنوز به پایان نرسیده است و با توجه به مذاکرات و مکاتباتی که شده 

است احتمالا روز دوشنبه سوم شهریور ماه پایان طرح دریا خواهد بود.
به گزارش صبح آمل و به نقل از خبرگزاری صداوسیمای مازندران، کریمیان با اشاره به فعالیت 
یک هزار و 4۰۰ ناجی غریق در نوار ساحلی مازندران، گفت: مسافران همچنان از شنا در مناطق دنج، 

سنگ چین و سواحلی که ناجیان غریق حضور ندارند خودداری کنند

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران مازندران گفت: همزمان با هفته دفاع مقدس، مجموعه تلویزیونی 
»روجا و زیر درخت توت« رونمایی خواهد شد.

به گزارش صبح آمل و به نقل از فارس، ســعید کهن ســال اظهار داشت: در جهت انتقال، معرفی شهدا، 
تعمیق فرهنگ غنی ایثار و شــهادت در جامعه و مستندســازی از نقش آفرینی شهدا و ایثارگران عزیز در 
عرصه هشت سال دفاع مقدس، مجموعه تلویزیونی»روجا و مستند ۱۳ قسمتی زیر درخت توت« در هفته 

دفاع مقدس رونمایی می شود.
وی در رابطه با طرح ابتکاری برگزاری یادواره »شــهدای افلاکیون« توســط اداره کل بنیاد شهید و امور 
ایثارگران مازندران در هفته دفاع مقدس، بیان کرد: در این یادواره شهدا هیچ سخنرانی به جز صوت و تصویر 

شهید در زمان حیات و بیان خاطرات خانواده شهدا نیست.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران مازندران کهن سال با اشاره به برپایی نمایشگاه در پارک موزه دفاع 
مقدس در اســتان، خاطرنشان کرد: این اداره کل دســتاوردهای دوران دفاع مقدس، خدمات ارائه شده به 
جامعه معزز ایثارگری و همچنین اقدامات صورت گرفته در حوزه ایثار و شــهادت در یک غرفه اختصاصی 

به نمایش می گذارد.
کهن سال به ضرورت تکریم و تجلیل از ایثارگران عزیز در هفته دفاع مقدس اشاره کرد و گفت: با مشارکت 
دستگاه ها و با محوریت بنیاد شهید و امور ایثارگران مازندران از خانواده های معزز شهدا و ایثارگران حماسه 

بی نظیر هشت سال دفاع مقدس در راستای طرح سپاس تجلیل و قدردانی می شود.
وی از افتتاح قرارگاه رســانه ای در بنیاد خبر داد و گفت: بنیاد خانه شهید و ایثارگران عزیز است و نگاه 
رسانه ای ما در جهت ترویج و اشاعه فرهنگ ایثار و شهادت، حفظ و ماندگاری این فرهنگ برای آیندگان این 
است که خاطرات این عزیزان در این قرارگاه در قالب کلیپ، موشن و غیره جمع آوری و مستندسازی شود.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران مازندران تولید، تیزر، کلیپ، رزم آهنگ و انتشار در فضای مجازی، 
گروه هــا و کانال های رســانه ای را از دیگر برنامه ها در این هفته عنوان کرد و گفــت: پیام آوران ایثار برای 

روایتگری و خاطره گویی با محوریت دفاع مقدس به محافل، مدارس و دستگاه ها اجرایی اعزام می شوند.
کهن سال اظهار کرد: بر اساس هماهنگی صورت گرفته با ستاد برگزاری نماز جمعه استان، وصیت نامه و 

زندگی نامه شهدا از طریق تریبون نماز جمعه قرائت می شود.
وی در ادامه افزود: این اداره کل در هفته دفاع مقدس آثار هنری هنرمندان شاهد و ایثارگر را در نمایشگاه 

هنرهای تجسمی در سالن اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در هفته دفاع مقدس به نمایش می گذارد.
به گزارش صبح آمل و به نقل از فارس، مدیرکل بنیاد شــهید و امور ایثارگران استان مازندران برگزاری 
یادواره شــهدا در سطح استان و فضاسازی محیطی، برگزاری مسابقات مختلف ورزشی، کتابخوانی، قرآنی، 
تجلیل از رزمندگان، نواختن زنگ ایثار در مدرســه شاهد با شروع سال تحصیلی با حضور استاندار محترم 
مازندران، مصاحبه تلویزیونی با خانواده معزز شهدا، دیدار با جانبازان سرافراز نخاعی در مرکز امان علی)ع(، 
برگزاری مســابقات رالی جانبازان، نشست با هنرمندان شاهد و ایثارگر و غیره را از دیگر برنامه ها در هفته 
دفاع مقدس عنوان کرد و گفت: نشست هم اندیشی فرزندان معزز شهدای شاغل در ادارات آموزش و پرورش 

استان در هفته دفاع مقدس در محمودآباد برگزار می شود. 

اســتاندار مازنــدران حمل ونقل 
هوایی و ریلی را از مزیت های استان 
بیان کرد و گفت: دو فرودگاه اســتان 
دارای مــرز هوایــی و مجــور پرواز 

خارجی هستند.
ســید محمود حســینی پور در 
شورای مسکن استان با گرامیداشت 
یاد و خاطره شهدای استان مازندران، 
اظهار داشــت: دفاع مقدس مقدس 
سبب رونمایی قدرت ایران شده است 
و این دوران سبب شد که ملت ایران 

در دنیا شناخته شود.
وی بــه عنوان اینکه مازندران به 
عنوان مرکز ثقل کریدور شــمال و 
جنــوب در مبــادلات منطقه ای و 
ایفــای نقش می کند،  فرامنطقه ای 
اتصال  امیرآباد به دلیل  گفت: بندر 

به خــط راه آهن و رو- رو یکی از 
بنادر اســتراتژیک استان مازندران 
به شــمار می رود و با فعال شدن 
بندر می توانیــم نقش زیادی  این 
را در کریدور شمال – جنوب ایفا 

کنیم.
استاندار مازندران ارتباط از طریق 
دریــای مازندران و رود ولــگا را از 
مزیت های بنــدر امیرآباد بیان کرد 
و با اشــاره به میزبانــی مازندران از 
همایش بین المللی گردشگری خزر 
ادامه داد: ایــن همایش بین المللی 
پنجم مهر ماه با مشارکت کشورهای 

حاشــیه دریای خزر در استان انجام 
می شود. حســینی پور تصریح کرد: 
ارتباط با پایتخت از طریق سه محور 
اختصاصی هراز، کندوان و سوادکوه 

و قرارگیری در مســیر جاده کناره و 
ارتباط با اســتان های همجــوار را از 
دیگر مزیت های استان مازندران بیان 

کرد.

وی با اشاره به اجرای پروژه آزادراه 
تهران – شمال گفت: اجرای این طرح 
زمان سفر را کاهش داد و این مسئله 
شــد سبب شد شماره سفر به استان 

مازندران افزایش پیدا کند.
استاندار مازندران با بیان اینکه سالانه 
۲۱ درصد جمعیت کشور با فاصله کوتاه 
از تهران به استان سفر می کنند، گفت: 
مازندران یک ایران کوچک به شــمار 
می رود زیرا از تمام مناطق کشور به این 

استان سفر می کنند.
به گــزارش صبح آمل و به نقل از 
مهر، حسینی پور حمل و نقل هوایی 
را از دیگر مزیت های استان مازندران 
بیان کرد و گفت: ســه فــرودگاه در 
اســتان فعال اســت که دو فرودگاه 
ســاری و رامســر مجــوز پروازهای 
بین المللی را دریافت کرده است و در 
اربعین 4۸ پــرواز زائران را به مقصد 
کربلا و نجف اعزام کردند و برگشــت 

دادند.

سرپرست هیأت باستان شناسی 
تپه قلاکتی سرخرود:

رونمایی از گنجینه 
»فلاکتی« در آمل

باستان شناسی  هیأت  سرپرست 
تپه قلاکتی ســرخرود بــه گزارش 
صبــح آمل و به نقــل از ایرنا گفت: 
هــدف از برپایی این نمایشــگاه و 
نمایش عکســهایی از آثار به دست 
آمده از ۲ کاوش در ســایت باستانی 
و تاریخی » قلاکتی« سرخرود، بهره 
مندی علاقمندانی که شرایط حضور 
آنها درمحل سایت کاوش نیست، به 

نمایش درآمد.
میثــم فــلاح افزود: آثــار به 
نمایش گذاشــته شــده در این 
ابتدایی و  از رونــد  نمایشــگاه، 
کاوش های  چگونگی کشــفیات 
باســتانی شناســی در این تپه 
تاریخــی در قالب » نمایشــگاه 
عکس در مسیرباستان شناسی« 

در آمل برپا شد.
از شــاخص  ادامــه داد:  وی 
ترین آثار می توان به مُهر سنگی 
با نقــش جانوری متعلق به دوره 
ساســانی، مُهر ســنگی با نقش 
خرگــوش و پنج گل مهــره با 
نقش های هندسی و طبیعی، گاو 
ورزا، قوچ، پرنده)مرغابی(، گوزن 
نشســته از دوره ساسانی که در 
دوره های متفــاوت کاوش از این 
تپه کشف شده اشــاره کرد که 
این آثار در معرض دید عموم قرار 

گرفته است.
هیــأت  سرپرســت 
قلاکتی  تپــه  باستان شناســی 
ســرخرود با بیــان اینکه برپایی 
آثار کشف  از  نمایشــگاه عکس 
شده کاوش های باستان شناسی 
تاکنــون در ســطح مازندان بی 
سابقه بوده اســت، تصریح کرد: 
ایــن اقدام ها باعث شناســاندن 
تاریــخ و هویت مردم مازندران و 
قدمت تاریخی ســکونت در این 

استان را نشان می دهد.
فلاح اضافه کرد: تپه قلِاکتی 
ســرخرود  محلــه«  »گِل  در 
محمودآباد، نخســتین ســایت 
باســتانی نزدیک به نوار ساحلی 
مازندران اســت که اولین کلنگ 
کاوش های علمی باستان شناسی 

بر روی آن انجام شده است.
وی تصریــح کرد: این تپه که 
در فاصله چهار کیلومتری دریای 
خزر قرار دارد، با شماره ۳۰۷4۳ 
در ســال ۱۳۹۰ ثبت ملی شده 
و بیــش از یــک دهه اســت که 
پژوهش های باســتان شناسی بر 

روی آن در حال انجام می باشد.
باستان شناسی  هیأت  سرپرست 
تپه قلاکتی سرخرود گفت: گمانه زنی 
فصل اول در تپه غربی بوده و کاوش 
در آن تا عمق حــدود ۱۰ متری از 
ســطح تپه ادامه یافــت اما به دلیل 
وجود آب های زیرزمینی ادامۀ کاوش 
و جست و جو برای رسیدن به خاک 

بکر متوقف شد.
فلاح افــزود: در تپــه غربی 
قطعات ســفال خاکستری ساده 
و بقایای معماری شــامل بخشی 
از یــک کف و آوار ســاختمانی 
انباشته، شناسایی شده که متعلق 

به عصر آهن است.
وی خاطرنشان کرد: همچنین 
گِل  تعــدادی  نخســت  کاوش 
مُهــر مزینّ به نقــوش جانوری 
و هندســی و کتیبــه ای به خط 
پهلوی ساسانی نیزبه دست آمد 
که در شــمار مهم ترین یافته ها 

این محوطه محسوب می شوند.
فلاح در پایان گفت: مرحله دوم 
کاوش در تپه شرقی قلاکتی صورت 
گرفت که کشف مُهر سنگی با نقش 
جانــوری خرگوش که نمــاد بانو و 
جنس مونث در دوره ساســانی بوده 
اســت و پیدا شــدن چهــار مرحله 
معماری برجا با مصالح آجر و خشت 
مرتبط با دوره تاریخی اشــکانی – 
ساسانی و ســفال های شاخص این 
دوره از جمله دستاوردهای این فصل 

کاوش بوده است. 

خبرخبر
خبرخبر

مدیر حفظ نباتات جهاد کشاورزی مازندران:
 روش های مدیریت مگس میوه 

در باغات مرکبات
مدیر حفظ نباتات جهاد کشــاورزی مازندران به تســریع در برداشت 

تمامی میوه هایی که از نظر فیزیولوژی رسیده باشند تاکید کرد.
فرید بیگی با اشــاره به اهمیت مدیریت آفت مگس میوه مدیترانه ای 
در باغات مرکبات، گفت: برای پیشگیری از خسارت این آفت اجرای کامل 
دســتورالعمل مبارزه در کانون های آلوده اســتان به ویژه باغات مختلط و 

نارنگی انشو پیش رس الزامی است.
وی مدیریت بهداشــت کف باغ با حذف علف هــای هرز و جمع آوری 
هرگونه میوه های ریخته شــده پــای درختان و دفن آنهــا در عمق ۵۰ 
سانتی متری خاک در کاهش جمعیت آفت را ضروری دانست و به تسریع 
در برداشــت تمامی میوه هایی که از نظر فیزیولوژی رسیده باشند، نظیر 
سیب، گلابی، انجیر و نارنگی انشــو پیش رس به عنوان یکی از روش های 

موثر مبارزه و فرار از خسارت احتمالی آفت تاکید کرد.
مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی مازندران اظهار داشت: نصب 
تله های جلب کننده حاوی یکی از مواد تغذیه ای ســراتراپ، سراتینکس یا 
طعمه مسموم )پروتئین هیدرولیزات با سم مالاتیون(، به تعداد ۳۰ تله در 
تراکم پائین آفت، ۵۰ تله در تراکم متوســط و ۷۰ تله در صورت مشاهده 
جمعیت بالای مگس با مشــاوره و هماهنگی کارشناسان حفظ نباتات و 
کلینیک های گیاهپزشکی برای شکار انبوه این آفت، لازم است. به گزارش 
صبح آمل و به نقل از روابط عمومی جهاد کشاورزی مازندران، بیگی تصریح 
کرد: طعمه پاشی براســاس دستورالعمل کمیته پیش آگاهی )در صورت 
شــکار ۲ تا ۳ مگس میوه در هر تله در روز( در باغاتی که میزبان حساس 
نظیر نارنگی پیش رس وجود دارد ۲۰ تا ۲۵ روز قبل از رسیدن و برداشت 

میوه توصیه و در صورت لزوم تکرار آن پس از ۷ روز تاکید می شود.

عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل:
 خطر پیشروی آب شور دریای خزر

 به سفره زیرزمینی
عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی نوشــیروانی بابل گفت: با توجه به 
وابســتگی شدید جوامع بشــری به آب و غذا، نیاز روزافزون به منابع آبی 
همــواره وجود دارد بــه همین دلیل انتظار می رود کمبــود منابع آب در 
بسیاری از مناطق همراه با افزایش تقاضای آب به دلیل افزایش جمعیت و 

بالاتر رفتن کیفیت زندگی به یک چالش مهم تبدیل شود.
مهدی حمیدی با بیان اینکه آبهای زیرزمینی یکی از منابع تامین اصلی 
آب بوده و بخش عمده ای از آن دارای مصارف آبیاری و کشاورزی هستند، 
افزود: آبهای زیرزمینی در دهه های اخیر با توجه به تغییرات اقلیمی و رشد 
جمعیت با تهدید بیشتری مواجه هستند و این موضوع باعث کاهش سطح 
آب زیرزمینی در ســالهای اخیر شده اســت و این تاثیرگذاری در مناطق 

ساحلی اندکی پیچیده تر می باشد.
وی ادامــه داد: ایران به عنوان یک کشــور خشــک و نیمه خشــک 
در غرب آســیا، با دارا بودن مرز آبی گســترده در شــمال با دریای خزر و 
در جنــوب بــا دریای خلیــج فارس و دریــای عمان به عنوان کشــوری 
ســاحلی تلقی می شــود و به دلیل نقــش حیاتی آبهــای زیرزمینی در 
رشــد اقتصادی مناطق ساحلی کشــور، مدیریت این منابع آبی مستلزم 
 مدیریت صحیح و آگاهی از چگونگی تغییر ســطح آب زیرزمینی اســت.

عضو کمیته تحقیقات شــرکت آب منطقه ای مازنــدران، با بیان اینکه به  
طور کلی برداشــت غیراصولی منابع آب زیرزمینی و عدم مدیریت صحیح 
آن می تواند منجر به بروز مشــکلاتی شود ، گفت: کمبود آب برای مصارف 
مختلف شــهری، کشــاورزی و صنعتی در اثر افت سطح آب در آبخوان ها، 
افزایش هزینه های تأمین آب، پایین آمدن کیفیت آب برای مقاصد مختلف، 
پیشروی آب شور در آب زیرزمینی در آبخوان های ساحلی و یا در آبخوان های 
مجاور گنبدهای نمکی و فرونشســت زمین مشــکلات اساسی از عواقب 
برداشت غیراصولی منابع آب زیرزمینی و عدم مدیریت صحیح می باشد. این 
استاد دانشگاه افزود: آبخوان های ساحلی تحت تاثیر عوامل مختلفی همچون 
تداخل آب شور و شــیرین، مصرف بی رویه و تغییرات اقلیمی قرار داشته 
و بررســی و ارزیابی آنها از لحاظ هیدرولوژیکی از اهمیت بالایی برخوردار 
اســت. عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل گفت : استخراج 
بیش از حد از آب های زیرزمینی می تواند منجر به کمبود آب شیرین، نفوذ 
آب شور به آبخوان های ساحلی و در نتیجه شوری بیش از حد شود، بنابراین 
اســتراتژی های مدیریتی برای منابع آب زیرزمینی در آبخوان های ساحلی 
ضرورت می یابد. دکترای مهندســی عمران آب گفت: آبخوان های ساحلی 
دریای خزر به علت جمعیت زیاد منطقه، کشاورزی و مصرف خانگی یکی از 

مهمترین منابع آب شرب این منطقه نیز به حساب می آید.
عضو کمیته ملی ســیلابهای کشور افزود : آبخوان های حاشیه جنوبی 
دریای خزر به مانند بســیاری دیگر از آبخوان های ســاحلی دنیا، یکی از 
مناطقی است که با معضل پیشروی آب شور به آبخوان های ساحلی روبرو 
اســت و این موضــوع می تواند کیفیت منابع آبی در دســترس را در این 
مناطق تحت تاثیر قرار دهد. او افزود: امروزه به علت افزایش حجم گازهای 
گلخانــه ای، میانگین دمای جهانی رو بــه افزایش بوده و این امر منجر به 

تغییرات وسیعی در شرایط اقلیمی و منابع آب سطح زمین شده است.
عضو هیات علمی دانشــگاه صنعتی نوشــیروانی بابل با بیان این  که 
بررسی این تغییرات بر روی منابع طبیعی حیاتی است زیرا می تواند منجر 
به تصمیم گیری های دقیق  و منسجم تر شود، بیان داشت: ارزیابی تغییرات 
اقلیمی در آبخوان های ساحلی از این جهت مهم بوده که آگاهی از تغییرات 
حجم آب زیرزمینی می تواند در کنترل دیگر رخدادها همچون تداخل آب 
شور و شیرین کاربردی باشد. حمیدی درباره نتایج مطالعاتش با همکاران 
خود را در دانشــگاه صنعتی نوشیروانی بابل گفت: مطالعات نشان داده که 
تحت اثر تغییرات اقلیمی دمای متوسط آبخوان حوضه ساری-نکا که یکی 
از آبخوان های ساحلی مهم استان مازندران می باشد از حدود ۰٫۱ الی ۱٫۲ 
درجه سانتیگراد افزایش خواهد یافت. وی افزود : بطور کلی می توان گفت 
مقدار میانگین دمای هوا در این حوضه در آینده رو به افزایش است و این 

امر می تواند تاثیرات زیادی را بر منابع آب این منطقه داشته باشد.
به گزارش صبح آمل و به نقل ازخبرگزاری صداوسیمای مازندران، این 
اســتاد دانشــگاه گفت: با توجه به عوامل تاثیرگذار بر کاهش ســطح آب 
زیرزمینی و اســتحصال بیش از حد این منابع با ارزش، می توان از نظارت 
و پایش دقیق کمیت و کیفیت منابع آب زیرزمینی، تغییر الگوی کشت و 
آبیاری و اســتحصال بهینه آب از منابع زیرزمینی، متجانس کردن صنایع 
استان با شرایط اقلیمی این منطقه، تغذیه آبخوان های ساحلی این مناطق با 
پساب تصفیه شده، عدم ارایه و یا کاهش چشمگیر مجوزهای حفر چاه در 
آبخوان های در معرض خطر و برخورد با برداشت کنندگان بی رویه از منابع 
آب زیرزمینی بعنوان راهکارهای مقابله با افت سطح آب زیرزمینی و هجوم 

آب شور به آبخوان های ساحلی نام برد.

استاندار مازندران:

۲ فرودگاه مازندران مجوز پروازهای بین المللی دارند
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فرمانده انتظامی محمودآباد:

دستگیری سارق تویوتا رافور در محمودآباد
ماموران انتظامی فردی که خودروی تویوتا رافور را از تهران سرقت کرده بود، 

در محمودآباد دستگیر کردند.
ســرهنگ محمودحســین زاده گفت: در پی اعلام مرکز فوریت های پلیسی 
مبنی بر احتمال ورود یک خودروی ســرقتی تویوتا رافور از تهران به شهرستان 

محمودآباد، بلافاصله موضوع در دستور کار ماموران قرار 
گرفت.

وی افــزود: در این راســتا ماموران انتظامی بخش ســرخرود با اجرای طرح 
عملیاتی در محور اصلی شهرســتان موفق به شناسایی و توقیف خودروی مورد 

نظر شدند.
فرمانده انتظامی محمودآباد از دستگیری سارق خودرو در این عملیات خبر 
داد و گفت: بنا به نظریه کارشناســان قیمت خودروی سرقتی کشف شده بیش 

از ۲۵ میلیارد 
ریال می باشد.

به گزارش  صبح محموداباد و به نقل از خبرگزاری صداوســیمای مازندران، سرهنگ حسین زاده با بیان اینکه متهم پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی 
معرفی شد، از شهروندان خواست: ضمن رعایت هشدار های انتظامی و نصب سیستم های هشدار دهند و پیشگیری از سرقت در منازل، خودرو و مکان های تجاری 

و کسب خود در صورت مواجهه با موارد مشکوک مراتب را در اسرع وقت به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.

 در محموداباد برگزار شد

نخستین دوره بازآموزی غواصان آتش نشان مازندران
مدیرکل دفتر امور شهری و شورا های استانداری مازندران، گفت: نخستین دوره 
بازآموزی غواصان آتش نشان مازندران به میزبانی شهرستان ساحلی محمودآباد طی 

دو روز برگزار شد.  
مهدی انگوران با اشاره به اینکه سال گذشته دو دوره غواصی حرفه ای با محوریت 
دریا، ســد و رودخانه در مازندران به عنوان یک استان پیشرو در این زمینه برگزار 
شد، امسال نیز از برگزاری نخستین دوره تکرار و تمرین امداد و نجات آتش نشانان 

استان در دریا خبرداد که روز های اول و دوم مهرماه برگزار شد.
وی با بیان اینکه در آستانه هفتم مهرماه، روز آتش نشان هستیم، درباره رویدادی 
که طی دو روز گذشــته صورت گرفت، تصریح کرد: این برنامه با شرکت ۷۵ نفر از 
غواصان آتش نشانی های شاغل در شــهرداری های استان انجام شد که به میزبانی 
شــهرداری سرخرود بوده اســت. مدیرکل دفتر امور شهری و شورا های استانداری 
مازندران با اشــاره به توریسم پذیر بودن و در عین حال بهره مندی از 4۷۰ کیلومتر 
ســاحل دریا، رودخانه های خروشان و سد های اســتان که هرساله به دلیل عوامل 

انســانی و حوادث غیرمترقبه، شاهد حوادث تلخی هســتیم؛ برگزاری این رویداد را در ارتقای عملکرد آتش نشانان و کاهش تلفات انسانی حائز اهمیت دانست. 
انگوران با عنایت به اینکه از 6۳ شهر مازندران ۳۰ درصد آن ها ساحلی هستند، از تداوم بازآموزی نیرو های آتش نشان خبرداد که به صورت دوره ای خواهد بود. 
به گزارش صبح محموداباد و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی استانداری مازندران، وی همچنین اظهار داشت: بیش از ۵۰ درصد شهرداری های مازندران نسبت به 

تهیه لباس غواصی آتش نشانان از طریق سازمان شهرداری ها و دهیاری ها اقدام کردند و برای بقیه نیز در حال انجام است.

بازرسی های سرزده از نانوایی ها همچنان ادامه خواهد داشت
جلسه کارگروه ویژه آرد و نان شهرستان محمودآباد به ریاست روح الله علیزاده فرماندار و با حضور 
محمد قاســمی معاون برنامه ریزی فرمانداری، فرماندهی انتظامی شهرســتان، روسای ادارات صمت، 
شــبکه بهداشــت و درمان، غله، اداره کشــاورزی، غله و اتحادیه خبازان در سالن جلسات فرمانداری 

برگزار شد.
فرماندار محمودآباد در این جلســه دغدغه های مردم در حوزه آرد و نان را در هفته های اخیر جدی 

عنوان کرد و افزود: باید بیش از پیش نسبت به رفع این دغدغه های به وجود آمده حساس بود.
  روح الله علیزاده خاطر نشــان کرد: بازرسی های ســرزده از نانوایی ها همچنان ادامه خواهد داشت و 

درصورت مشاهده تخلف و یا تکرار تخلف، مطابق مقرارت با متخلفان برخورد خواهد شد.
به گزارش صبح محموداباد و به نقل از محمودآباد آنلاین به نقل از روابط عمومی فرمانداری شهرســتان محمودآباد؛ وی در پایان گفت: امیدواریم با همت 

مسئولین ذیربط، مشکلات حوزه آرد و نان نیز مرتفع و خدمت رسانی به مردم مطلوب شود.
در ادامه این جلسه ضمن بررسی مصوبات جلسات گذشته هریک از مدیران دستگاه های اجرایی عضو این کارگروه، گزارشی از عملکرد خود در ماه گذشته 

را ارایه کردند.

اجرای چهار پروژه مشارکتی کشاورزی در شهرستان محمودآباد
مدیر جهاد کشاورزی محمودآباد از اجرای چهار پروژه مشارکتی در راستای 
ترویج و توانمندسازی بهره برداران بخش کشاورزی این شهرستان از سال گذشته 

تاکنون خبر داد.
محمد هادی زاده اظهار کرد: با برنامه ریزی های انجام شده از سوی مدیریت 
جهاد کشاورزی این شهرستان و تعیین نیازهای آموزشی بهره برداران و اولویت 
بندی آنها، با همکاری واحدهای سازمانی ذیربط در راستای ترویج و توانمندسازی 
بهره برداران بخش کشاورزی، چهار پروژه مشارکتی در این شهرستان اجرا شد. 
وی افزود: ترویج و توانمندســازی بهره برداران سبب می شود تولیدکنندگان از 
دانش و مهارت لازم در استفاده بهینه از منابع تولید برخوردار شوند و بهره وری 

فعالیت آنان افزایش یابد.
به گفته مدیر جهاد کشاورزی شهرستان محمودآباد  این پروژه ها شامل طرح 
آموزش روســتازادگان با همکاری اداره آموزش و پرورش، طرح سلامت جامعه 
زنان روســتایی با همکاری شبکه بهداشــت و درمان در قالب تولید محصولات 

سالم سبزی و سیفی، پیشگیری و مبارزه با بیماری های فصلی دام و طیور با همکاری اداره دامپزشکی و پشتیبانی فنی و علمی از مروجان پهنه و بهره برداران 
با همکاری مراکز تحقیقات و آموزش کشاورزی به اجرا خواهد رسید. به گزارش صبح محمودآباد و به نقل از روابط عمومی مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان 
محمودآباد، هادی زاده با بیان اینکه روز مزرعه فرصتی برای کارشناسان، مروجان و کشاورزان است تا در یک روز خاص دستاوردهای تحقیقاتی را توسط محققین 
فرا گیرند، برگزاری ســه مورد روز مزرعه، دو مورد روز انتقال یافته ها، تبادل دانش و دســتاوردها در بخش کشاورزی و روستایی، توانمندی زنان و ترویج تولید 
محصول سالم، ۱6 مورد دوره آموزشی بخش کشاورزی و ۳۵ مورد کارگاه های آموزشی و ترویجی به صورت عملی با هدف پاسخگویی به پرسش ها را از جمله 

فعالیت های ترویجی این مدیریت از سال گذشته تاکنون برشمرد.

پیدا شدن مارمولک در نان و مسمومیت دو شهروند در محمودآباد
روز گذشته یک شهروند محمودآبادی با مراجعه به یکی از واحدهای خبازی 
بربــری واقــع در خیابان امام خمینی )ره( اقدام به تهیــه دو قرص نان بربری 
می نمایــد که در حین مصــرف آن متوجه وجود یک مارمولــک در چانه نان 

می شود.
این شــهروند محمودآبادی که نخواســت هویتش فاش شود در مصاحبه با 
محمودآباد آنلاین گفت: متاســفانه پدر و مادر بنــده به علت مصرف این نان 
دچار مسمومیت شدید شدند که هر دو به بیمارستان محمودآباد منتقل شدند 

و بلافاصله با هوشیاری کادر درمان بیمارستان عملیات درمان صورت گرفت.
به گزارش صبح محموداباد و به نقل از محمودآباد آنلاین، وی افزود : متاسفانه 
مارمولک به علت باز بودن وعدم پوشش دستگاه خمیر گیر به داخل این دستگاه 
نفوذ کرده و بی توجهی این واحد خبازی باعث شــد تا لاشه این مارمولک در 

قسمت چانه این نان بربری طبخ و تحویل گردد.

 رئیس اداره شــیلات محمودآباد و نور گفت:۸ شــرکت های تعاونی پره 
صیادی حوزه فعالیتی این اداره برای شــروع فصل صید ســال ۱4۰۲ آماده 

فعالیت می باشند.
بهروز عمرانی اظهار کرد:با توجه به اینکه آغاز فصل صید همه ساله توسط 
کمیته مدیریت صید ســازمان شیلات ایران اعلام می گردد که پس از اعلام 
تاریخ دقیق شروع فصل صید جدید به اطلاع تعاونی های صیادی می رسد.

وی درخصوص وظیفه ذاتی اداره شیلات عنوان کرد:شیلات اولین وظیفه 
اش نظــارت بر صید و صیادی و حفظ و بازســازی ذخائر دریا با مشــارکت 

تعاونی های پره با احداث استخرهای تکثیر طبیعی را بر عهده دارد.
رئیس اداره شــیلات محمودآباد و نور تصریــح کرد:وظیفه بعدی مبارزه 
بــا صید غیر مجــاز بوده و همچنیــن نظارت بر تولید آبزیــان در آب های 
داخلی،ترویج مصرف آبزیان و افزایش مصرف آبزیان در سبد غذایی خانوارها 

بعنوان یک غذای سالم می باشد.
عمرانی گفت: در شهرستان محمودآباد تعداد ۸ تعاونی پره در محمودآباد 
با قریب 6۰۰ نفر صیاد و ســهامدار و ۲ تعاونی پره در نور با ۱۵۰ نفر صیاد 
و ســهامدار مشغول به فعالیت می باشــند که در سال ۱4۰۱ این تعاونی ها 
مقــدار ۵۳۲۳6۷ کیلو از انواع ماهیان را از دریا با 44۳۲ پره کشــی از دریا 

صید کردند.
به گزارش صبح محمودآبــاد و به نقل از محمودآباد آنلاین، وی در پایان 

افــزود: تعاونی هــای صیادی پره حوزه این اداره با احداث 6 اســتخر تکثیر 
طبیعی با رهاســازی ۱۱6۵ ماهی مولد در این اســتخرها مقدار ۲میلیون و 

۳۵۰ هزار قطعه بچه ماهی سفید در دریا رهاسازی کردند.
همچنین در این مدت تعداد ۱۵ میلیون قطعه بچه ماهی ســفید،کپور و 
خاویاری که در مرکز بازســازی ذخائر شهید رجایی ساری وابسته به شیلات 
مازندران تولید شده که در رودخانه های منهی به دریای مازندران درمنطقه 

محمودآباد و نور رهاسازی گردیدند.

رئیس اداره شیلات محمودآباد و نور:

 آمادگی ۸ تعاونی پره صیادی 
در محمودآباد برای شروع فصل صید

شهر محمودآباد در اســتان مازندران برای میزبانی از رقابت هایبین المللی 
بدمینتون فیوچرز جام خزر اعلام آمادگی کرده است.

ایران با موافقت فدراســیون های بدمینتون آســیا و جهان، رســما میزبان 
نخستین دوره رقابت های فیوچرز سریز بین المللی جام خزر شد.

مرداد امسال رقابت های بدمینتون رده های سنی زیر ۱۵ و ۱۷ سال آسیای 
میانه به میزبانی تاجیکستان برگزار شد. به موازات برگزاری این رقابت ها اجلاس 

روسای آسیای میانه نیز برپا شد.
محمدرضا پوریا، رئیس فدراســیون بدمینتون ایران و نائب رئیس آسیا نیز 
به نمایندگی از ایران در اجلاس روســای آسیای میانه شرکت کرد و در حضور 
جاســم نائب رئیس فدراسیون جهانی پیشنهادات متعددی را ارائه داد. یکی از 
این پیشنهادات برگزاری رقابت های بین المللی بدمینتون موسوم به جام خزر 
در یکی از شــهر های ساحلی ایران بود که در همان اجلاس به صورت شفاهی 
مورد موافقت دیگر روســای منطقه و نائب رئیس جهانی قرار گرفت و در ادامه 
نیز محمدرضا پوریا در هفته های بعد از آن پیگیری های لازم را برای میزبانی و 

برگزاری رقابت ها انجام داد.
اکنــون نیز میزبانی ایران برای این رویداد بــزرگ بین المللی تحت عنوان 
»فیوچرز ســریز بین المللی جام خزر« از سوی فدراسیون جهانی و فدراسیون 
آسیا مورد تایید قرار گرفته است تا به این ترتیب یکی از شهر های ساحلی ایران 

در سال ۲۰۲4 میزبان نخستین دوره رقابت ها باشد.
یکی از شهر های ســاحلی استان های گیلان و یا مازندران میزبان نخستین 

دوره فیوچرز سریز بین المللی جام خزر است.
به گزارش صبح محموداباد و به نقل ازمحمودآباد آنلاین به نقل از فدراسیون 
بدمینتون، شهر محمودآباد واقع در استان مازندران نخستین شهری است که 

برای میزبانی این رویداد بزرگ و بین المللی اعلام آمادگی کرده است، اما هنوز 
میزبان قطعی این رقابت ها مشــخص نیست، اما به هرحال برگزاری نخستین 
دوره فیوچرز ســریز بین المللی جام خزر در ســال ۲۰۲4 قطعی و به تقویم 

رقابت های بین المللی بدمینتون در ایران اضافه شده است.
ایران پیــش از این میزبان دو رویداد بین المللــی دیگر هم بود. رقابت های 
بین المللی فجر که جزو رقابت های معتبر بدمینتون جهان اســت هر ساله در 
ایران برگزار می شــود. از پنج ســال پیش تاکنون نیز ایران میزبانی رقابت های 

سریز جوانان را نیز بر عهده دارد.
فیوچرز ســریز بین المللی جام خزر نیز سومین رویدادی خواهد بود که به 

میزبانی ایران برگزار خواهد شد.

اعلام آمادگی محمودآباد برای میزبانی مسابقات بین المللی بدمینتون جام خزر

 جمهوری اسلامی، حاصل خون ۳۰۰ هزار شهید
 از پاک ترین انسان های تاریخ است

جمهوری سلامی، حاصل خون ۳۰۰ هزار شهید 
از پاک ترین انسان های تاریخ است و در صدر اسلام 
وتاریــخ ائمه که نگاه می کنیم پر از افرادی بوده که 
به بهانه دنیا طلبی و عافیت طلبی پشت امام را خالی 

کردند.
حجت الاســلام مهدی تقــی زاده در خطبه نماز 
جمعه با اشــاره به برگزاری بســیار خوبِ یادوآره 
شهدای شهرستان محمودآباد در هفته گذشته که 
به میزبانی ســرخ رود برگزار شده بود، اظهار داشت: 
مراسمی که با افاضات و بیانات حضرت آیت الله هاشم 
الحیدری، دبیرکل حزب الله عراق از محتوای بسیار 
خوبی برخوردار بود. مطالب تبیینی و بصیرتی ایشان 

بسیار سازنده است.
وی افــزود: مطالبی که پیرامون مســئله ولایت 
فقیه، جمهوری اسلامی، شرایط منطقه و دنیا، نقشه 
دشمنان و… بیان کردند نشان از بصیرت عمارگونه 
ایشان دارد. خوش تر آن باشد که سر دلبران گفته آید 
در حدیث دیگران. یکی از دغدغه های ایشان موضوع 
ولایت فقیه بود که امروز در راس پیکان دشــمنی 
اســتکبار قرار دارد و دلیل اصلی آن اسلام اصیل و 
تشیع اســت که حول محور ولایت فقیه قرار دارد. 
امام جمعه سرخ رود تصریح کرد: ولایت فقیه حصن 
حصین و زرهی برای دو بال پرواز شیعه که یکی بال 
ســبز مهدویت و دیگری بال سرخ عاشوراست. این 
دغدغه یک شخص عادی نیست دغدغه فردیست که 
وسط جبهه مقاومت قرار دارد و تمام تحولات منطقه 
و جهان را رصد می کنــد. امروز اگر ما می خواهیم 
عمار و مالک باشیم باید پشتیبان ولایت فقیه باشیم.

حجت الاســلام تقی زاده ادامــه داد: آن چیز که 
عمــار و مالک را ماندگار کرد دفاع از حریم ولایت و 
امامت بود نه عبادت های فردی و انجام مستحبات 
و نوافل که البته بسیار خوب است. انقلاب اسلامی و 
جمهوری اسلامی ثابت کرد که همانند مردم کوفه 

که پشت نائب امام را خالی کرد نیست.
وی خاطرنشــان کرد: جمهوری اسلامی تا الان 
پــای ولایت فقیه ایســتاده و اگــر بخواهد همین 
ایستادگی را داشته باشد نیازمند جهاد تبیین است. 
همه ما از روحانیت و علما و دغدغه مندان باید حاج 
قاسم باشیم،حاج قاسم جهاد تبیین. جهاد تبیینی 
که امام خامنه ای به آن قید قطعیت و فوریت زدند. 
ایشــان جمهوری اســلامی را امید و محور جبهه 

مقاومت و بلکه تمام مظلومین جهان دانستند. این را 
شخصی می گوید که از بیرون مرزها به این موضوع 
نگاه می کند و به خوبی اهمیت و حساسیت موضوع 
را درک می کند. امام جمعه ســرخ رود یادآور شد: 
متاسفانه برخی در داخل تا کوچکترین اتفاقی می 
افتد اصل نظام و ولایت را زیر ســوال می برند و به 
ســاحت آن چنگ می اندازند. تا نوسانی در قیمت 
مرغ و تخم مرغ و قند و شــکر ایجاد می شود، تمام 
آرمان های انقلاب را زیر پا می گذارند. تا یک مسئول 
نالایق کم کاری و خطا می کند آن را به پای ولایت 
می نویسند. حجت الاسلام تقی زاده گفت: جمهوری 
اسلامی حاصل خون نزدیک به ۳۰۰ هزار شهید از 
پاک ترین انسان های تاریخ است. در صدر اسلام و 
تاریخ ائمه که نگاه می کنیم پر است از افرادی که به 
بهانه دنیا طلبی و عافیت طلبی پشت امام را خالی 
کردند. کلام ایشان ما را یاد حاج قاسم می اندازد که 
فرمود امروز جمهوری اسلامی حرم است و اگر این 
حرم سقوط کند دیگر حرم ها هم باقی نخواهد ماند.

وی عنوان داشــت: یک نمونــه از آن را در فتنه 
داعش دیدیم که اگر حمایت و پشتیبانی جمهوری 
اسلامی نبود حرم های سوریه و عراق را مانند مزار 
حجربن عدی با خاک یکسان می کردند. شاه بیت 
کلام ایشــان جهاد تبیین و شناخت و انجام وظیفه 
بود. اگر ما ساعت ها سر به سجده بگذاریم و مشغول 
ذکر باشیم اما ولایت و منویات ولایت بر روی زمین 

بماند، یعنی ما به وظیفه خود عمل نکردیم.
امام جمعه سرخ رود ضمن گرامیداشت میلاد با 
سعادت حضرت رسول اکرم صلی الله علیه وآله وسلم 
و امام صادق علیه السلام؛ بیان کرد: یادمان نرود کلام 
حکیم و رهبر بزرگ تاریخ وانقلاب اسلامی حضرت 
امام راحل عظیم الشان که فرمود ولایت فقیه همان 
ولایت رسول الله است. امروز اگر قرار باشد از انقلاب 
پیامبر و مکتب جعفــری و قال الباقر و قال الصادق 

چیزی بماند در پرتو ولایت فقیه است.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: ســال تحصیلی 
جدید آغاز شد و دغدغه های زیادی پیرامون آموزش 
و پرورش وجود دارد. دشــمن می داند که آموزش و 
پرورش معمار آینده انقلاب و اسلام است و به همین 
دلیل سرمایه گذاری سنگینی در مورد آن انجام داده 
است. یکی از مصادیق آن پلمپ ۱۲ مرکز آموزشی 

بهائی در شهرستان بابل بود.

مدیر جهاد کشــاورزی محمودآباد از معرفی ۱۳ میلیارد 
و ۳۰۰ میلیــون ریال تســهیلات به مشــاغل خانگی بخش 

کشاورزی به بانکهای عامل این شهرستان خبر داد.
محمد هــادی زاده اظهار کــرد: برای حمایت و توســعه 
مشــاغل خانگی و افزایش تولیدات بخش کشــاورزی، سهم 
بری شهرستان محمودآباد از اعتبارات مشاغل خانگی در سال 

جاری ۱۳ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال است.
هــادی زاده با بیان اینکه با رایزنی های صورت گرفته، این 
اعتبارات به ۱۵ طرح مســتقل در بخش کشاورزی اختصاص 
پیــدا کرد، افزود: این تســهیلات برای راه اندازی و توســعه 
کســب و کارهای کوچک خانگی که توسط اعضای خانوار در 
منزل انجام می شود، پرداخت می شود. مدیر جهاد کشاورزی 
شهرســتان محمودآباد اضافه کرد: طرح های معرفی شده به 
بانک های عامل شــامل ۱۵ طرح مستقل پرورش گاو شیری، 
پرورش مرغ بومی ، ماهیان گرمابی در اســتخر دو منظوره، 
قــارچ خوراکی، گل و گیاهان زینتی بــوده که برای ۱۵ نفر 

اشتغال زایی در شهرستان ایجاد می کند.
به گزارش صبــح محموداباد و به نقــل از روابط عمومی 
مدیریت جهاد کشــاورزی شهرستان محمودآباد، وی با بیان 
اینکه مشــاغل خانگی با توجه به هزینه های پایین راه اندازی 
و همکاری اعضای خانواده امروزه به یکی از جذاب ترین نوع 
کســب و کار برای افراد جویای کار تبدیل شده است، گفت: 
امیدواریم تسهیلات اعطایی برای بهره مندی این قشر افزایش 

یابد تا گام مهمی در راستای اشتغال جوانان برداشته شود.

مدیر آموزش و پرورش شهرستان محمودآباد گفت: در سال 
تحصیلی جدید ۱۳۷4 نفر دانش آمــوزان پایه اول ابتدایی در 
سال تحصیلی ۱4۰۲-۱4۰۳ به پای کلاس درس خواهند رفت. 
علی اکبر علیزاده اظهار داشت: در سال تحصیلی ۱4۰۳-۱4۰۲ 
تعــداد ۱۵۲۵۹ نفر دانش آم وز در کلیه مقاطع تحصیلی و در 
۱4۱ آموزشــگاه دولتی و غیر انتفاعی با حضور ۱۱۹۱ معلم و 
کادر آموزشی ســال تحصیلی جدید را آغاز خواهند کرد. وی 
در خصوص نرخ گذاری و میزان شهریه هزینه های ثبت نام در 
مدارس غیر انتفاعی گفت: با توجه به دستورالعمل شورای نظارت 
استان و شهرســتان ها ، نرخ ثبت نام بر اساس فضای مناسب 
آموزشی و عملکردها مشخص می شود و هیچ مدرسه غیر دولتی 

حق ندارد خارج از مبلغ تعیین شده شهریه دریافت نمایند.

۱۳ میلیارد تسهیلات مشاغل 
خانگی   در محمودآباد

امسال ۱۳7۴ کلاس اوّلی در 
محمودآباد به مدرسه رفتند
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